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سرمقاله

آینده اقتصاد 
در دست دانش بنیان ها

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب 
رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه 
سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری 
بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار 
مناسب برای تحقق رشــد اقتصادی نیز همین 
فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به 
سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند. چون حوزه 
فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در 
کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن 

عده ای می شود. اما...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری اطلاعات
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تسهیلات ۷ هزار 
و ۳۰۰ میلیارد تومانی 
برای دانش بنیان ها 

حمایت وزارت صمت از صنایع دانش بنیان افزایش می یابد

رونق صنعت با مشارکت دانش بنیان ها
صفحه3

صفحه3

افزایش   تولید   خودرو 
شاخص   رشد   اقتصاد   به  6   درصد   رسید

مدیر ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی 
از ارایه تسهیلات هفت هزار و ۳۰۰ میلیارد تومانی در 
سال گذشته به شرکت های دانش بنیان خبر داد و 
گفت: تسهیلات ارائه شده بخشی از منابع صندوق 
و بخش دیگر از منابع اهرمی بانک ها در قالب تفاهم 
نامه هایی در اختیار شرکت ها قرار گرفت. محسن 
نوتاش در گفت و گویی اظهار داشت: صندوق نوآوری 
و شــکوفایی نهاد تامین مالــی و حمایتی در راس 
شرکت های دانش بنیان است و با توجه به اینکه ذیل 
قانون حمایت شــرکت ها و موسسات دانش بنیان 
تاسیس شــده خدماتی را برای این شرکت ها ارائه 
می دهد، بنابر این شرکت های خلاق و فناور نمی 
توانند از همه خدمات این صندوق استفاده کنند. وی 
افزود: ارائه خدمات داش بنیان در چهار دسته اصلی 
بوده است که بخش اصلی آن ارائه تسهیلات قرض 
الحسنه و کم بهره تا تسهیلات بانکی را در برمی گیرد.

این مقام مسوول در صندوق نوآوری و شکوفایی به 
تسهیلگری هایی که این صندوق در اخذ تسهیلات 
بانکی برای شــرکت های دانش بنیان دارد، بیان 
داشت: تنوع ارائه تسهیلات بسیار زیاد است؛ جایی 
تسهیلات بر اساس طرح و برنامه های آتی شرکت 
ها و در جایی دیگر بر اساس سوابق و وضعیت مالی 
و اعتباری شرکت ها ارائه می شــود. نوتاش مبلغ 
تسهیلات پرداخت شده این صندوق به دانش بنیان 
ها در سال گذشته را هفت هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
اعلام کرد و ادامه داد: تسهیلات ارائه شده بخشی از 
منابع صندوق و بخش دیگر از منابع اهرمی بانک ها 
در قالب تفاهم نامه هایی در اختیار شرکت ها قرار 
گرفته است. وی یادآور شد: شرکت های طرح محور 
در بازه ۱۲ تا ۱۸ ماهه از محل صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی تسهیلات دریافت کردند و شرکت هایی 

که معیارهای ارائه تسهیلات...

اجتماعی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از کشف ۲۵۹ 
میلیون انواع واحد ارزی از دلالان و سوداگران بازار 
ارز خبرداد. سردار حسین رحیمی درباره اقدامات 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا در بــازار ارز گفت: 
اقدامات انجام شده ازســوی پلیس در بازار ارز با 
هماهنگی بانک مرکزی انجام شده و هدف از آن 
برخورد با معاملات غیرمجاز، نرخ سازی غیر واقعی 
و  هرگونه سوداگری و سودجویی در این فضاست 
که منجر به نوســان در بازار و اخــلال در فعالیت 

اقتصادی می شود.
وی ادامه داد: در همین راستا نیز از از ابتدای سال 
جاری تا کنون ۲۸ مرحله طرح برخورد با دلالان 
و ســوداگران بازار ارز را در سراســر کشور به اجرا 
درآوردیم که در جریان آن ۲۵۹ میلیون انواع واحد 
ارزی اعم از دلار، یورو، پوند، لیر، درهم، دینار و ... از 

سودجویان کشف و ضبط شد. 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا درباره اینکه 
پلیس با چه تعداد از دلالان و ســوداگران برخورد 
کرده نیز به ایســنا گفت: در جریــان اجرای این 
طرح ها ۱۵۱ متهم دستگیر شدند. همچین ۲۸۹ 

پرونده نیز در این خصوص تشــکیل شده و مورد 
رسیدگی قرار گرفته است. برخی از دستگیرشدگان 
نیز جزو افراد دانه درشتی بودند که دارای گردش 

مالی چندین میلیاردی بودند.
رحیمی با بیان اینکه اجرای طرح های پلیس امنیت 
اقتصادی برای برخورد با سوداگران و دلالان بازار 
ارزی تــداوم دارد، گفت: اخیرا طرحــی را در این 
خصوص در تهران و چند شهر دیگر اجرا کردیم. 
اجرای چنین طرح هایی با جدیت دنبال شــده و 

برابر قانون با مجرمان و متخلفان برخورد می شود.
وی درباره اینکه آیا پلیس بر فعالیت سوداگران ارزی 
در فضای مجازی نیز نظارت دارد یا خیر هم گفت: 
نظارت پلیس هم در فضای مجازی و هم در فضای 
حقیقی انجام می شود و با افرادی که بخواهند چه 
در فضای مجازی و چه در فضای حقیقی آرامش 
اقتصادی را برهم بزنند برخورد خواهد شــد. در 
طرح های اجرا شده نیز برخی از مجرمان دستگیر 
شده در فضای مجازی و برخی از کانال ها و صفحات 
و سایت ها فعالیت داشتند که مورد شناسایی قرار 

گرفته و با هماهنگی مقام قضایی بازداشت شدند.

در نشستی در محل سازمان تنظیم مقررات رسانه های 
صوت  و تصویر فراگیر بر ضرورت تلاش رسانه ها برای 
رفع مظلومیت تئاتر تأکید شــد. هجدهمین برنامه 
»صمیمانه« با حضور ایمان فتاحی مدیرعامل سکوی 
»فیاتر«، مسعود مظفری مدیر پخش خانگی سازمان 
هنری رســانه ای اوج، علی ایزدی معاون هماهنگی 
و برنامه ریــزی اداره کل هنرهای نمایشــی وزارت 
ارشاد، برخی مدیران ساترا و با اجرای رسول مهربانی 

برگزار شد.
معاون هماهنگی و برنامه ریــزی اداره کل هنرهای 
نمایشی وزارت ارشاد در این نشست بیان کرد: این نوع 
سکوها می توانند کمک های بسیاری به فضای تئاتر، 
گروه های نمایش، سالن ها و پلات های نمایشی کنند. 
همچنین درنظر گرفتن یک بخش تبلیغاتی در سکو 
برای آنها و ارائه سرویس هایی از جانب فعالان حوزه 
تئاتر از جمله این کمک هاست و با این کمک ها تعامل 

و هماهنگی خوبی بین دوطرف برقرار خواهد شد.
ایزدی یادآور شد: دنیای تئاتر دنیای بسیار وسیعی 
اســت. بحث تئاتر از جمله هنرهایی است که بسیار 
مظلوم واقع شده است و باید با کمک رسانه های صوت  
و تصویر فراگیر از آن رفع مظلومیت شود. مدیرعامل 
سکوی »فیاتر« هم درباره این رسانه صوت  و تصویر 
فراگیر اظهار کرد: نام ســکوی ما از ترکیب دو کلمه 
فیلم و تئاتر گرفته شده است. هر یک از همکاران ما 
در »فیاتر« در یک رشــته هنری تخصص و مدرک 

دانشگاهی دارند، بنابراین با شناخت کامل این حوزه 
تصمیم گرفتیم وارد عرصه ای شویم که هنوز رسانه ای 

به آن ورود نکرده است.
او گفت: ما در این ســکو که دارای مجوز از سازمان 
تنظیم  مقررات رســانه های صوت  و تصویر فراگیر 
است، محتوای آموزشــی و ســرگرمی در رابطه با 
رشته های هنری خصوصا تئاتر را بارگذاری می کنیم 
تا علاقمنــدان از این محتواها بهره مند شــوند. وی 
خاطرنشان کرد: سعی می کنیم با فعالیتی که در این 
سکوی صوت  و تصویر فراگیر داریم با بازار هدف مان 
به نوبه خود در جامعه باعث ایجاد نشــاط، خلاقیت 
و نوآوری شــویم؛ ضمن اینکه هنرهای نمایشی در 
 ذات باعث ایجاد امید و کســب تجربه بــرای افراد 

خواهند شد.
مسعود مظفری، مدیر پخش خانگی سازمان هنری 
رسانه ای اوج در ادامه برنامه ضمن ابراز علاقه به تئاتر 
نیز بیان کرد: تئاتر بین همه مــا نوعی تقدس دارد و 
جامعه ای فرهیخته  را به سمت خود می کشاند. زمانی 
که قصد داریم درباره تئاتر کار کنیم باید بر فراگیری و 
تنوع محتوا تأکید کنیم. معاون فرهنگی و برنامه ریزی 
اداره کل هنرهای نمایشی وزارت ارشاد هم در پایان 
تاکید کرد: بر اساس مواردی که مطرح شد دوستانه 
پیشنهاد می کنم که سکوی »فیاتر« حداقل در یکی 
دو ســال اول فعالیت خود، روی حوزه تئاتر متمرکز 

باشد.

ثبت نام بیش از ۵۰۰۰ پرستار برای اعزام به غزه، 
۱۵۰ شهید و ۷۰۰۰ پرستار جانباز در دوران کرونا، 
لزوم اجرای کامل قانــون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری و ضرورت حرکت به سمت ارایه خدمات 
پرســتاری در منزل و ... از جمله مباحثی بود که 
رییس کل سازمان نظام پرســتاری در نشستی 
خبری در آستانه روز پرستار به تشریح آن پرداخت.

محمدمیرزابیگی ضمن تبریک این روز به جامعه 
پرستاری کشــور، گفت: این روزها، روزهای غم 
انگیری در نوار غزه است که زنان و مردان زیادی به 
خاک و خون کشیده می شوند و برای اولین بار است 
که بیمارستان ها و مراکز درمانی هم مورد هدف قرار 
می گیرد که باید این اقدام محکوم شود. ما با پزشکان 
و پرستاران این منطقه مظلوم هم دردی می کنیم 
و تا الان ۴ بیانیه خطاب به سازمان های بین المللی 
نوشتیم که چرا به صورت قاطع با این رژیم غاصب 

برخورد نمی شود؟
وی افزود: از طرفی راه اندازی پویش هایی داشتیم 
که بین جامعه پرستاری راه افتاده است و سازمان 
با کمک ســایر مجموعه های بهداشتی و درمانی 
اجتماع بزرگ میدان فلسطین را رقم زد. همچنین 
تاکنون برای اعزام نیرو به غزه بیش از ۵۰۰۰ نفر 
ثبت نام کردند. حتی برخی پرستاران پاسپورت 
فرستادند و درخواست داریم بتوانیم از مظلومیت 

مردم آنجا به شکل عملی دفاع کنیم.
وی بــا یــادی از شــهدای مدافع ســلامت ایام 
کرونا، افزود: تقریبــا با شــروع دوره پنجم نظام 

پرستاری، کرونا آغاز شــد و در این بین برخلاف 
ســایر مردم و دســتگاه ها که دورکار شــدند اما 
پرســتاران بیشــتر در میان میدان نبرد با کرونا 
بودند و حتی در بیمارســتان ها ساکن می شدند. 
بالغ بر ۱۵۰ شهید پرســتاری دوره کرونا و حدود 
۷۰۰۰ نفــر هــم جانباز ناشــی از اثــرات کرونا 
داشتیم. متاسفانه در موضوع شهدا الان مباحث 
 نقص مــدرک مطرح می شــود کــه نمی دانیم 

چرا اینگونه است.
میرزابیگی دربــاره اقدامات انجام شــده در دوره 
پنجم نظام پرستاری، ادامه داد: در همان ایام ۵۲ 
هزار و ۲۰۰ نفر مجوز اســتخدامی برای نیروهای 
سلامت گرفته شد که قرار شد ۴۵ درصد این عدد 
از پرستاران باشند. سامانه پرداخت قاصدک جمع 
آوری شد و معوقات ۲۰ هزار میلیارد تومانی نظام 
سلامت در سال ۹۹ به کادر سلامت اختصاص یافت 
تا با انگیزه بهتری در ایام کرونا خدمت کنند. اعطای 
فصل دهم قانون خدمات کشوری و فوق العاده ویژه 
هم سال ۹۹ انجام شد. عضویت در دبیرخانه شورای 

عالی بیمه هم از اقدامات خوب این ایام بود.
او با اشــاره به اینکه اجرای قانــون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری از سال ۹۹ کلید خورد، بر لزوم 
اجرای کامل آن تاکید و تصریــح کرد: این قانون 
در دولت جدید به اجــرای جدی تر درآمد. تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری دو ریشه تعریف K و نحوه 
محاسبه ارزش نســبی خدمات پرستاری با چهار 

روش تعریف شد.

به ازای هر ۱۰۹ هزار ایرانی یک سالن سینما داریم
تعداد ســالن های سینمایی کشــور تا هفته پایانی 
آبان مــاه ۱۴۰۲، به ۸۰۴ رســیده اســت تــا آمار 
۱۰۰۰ سالن ســینمایی تا انتهای دولت سیزدهم، 
محتمل ترین از هر زمان دیگری باشد. این آمار، ضمن 
رشد بیش از ۴۰ درصدی سالن سازی به نسبت انتهای 
دولت قبل، سرانه سینما برای مردم ایران را به ۱۰۹ 

هزار نفر برای هر سالن رسانده است.
تعداد سالن های سینمایی کشور با رشد بیش از ۴۰ 
درصدی به نسبت آغاز به کار دولت سیزدهم، به عدد 
۸۰۴ رسید. تعداد سالن های سینما تا هفته انتهایی 
آبان در حالی به ۸۰۴ رسیده که این آمار در زمان روی 

کار آمدن دولت سیزدهم، ۵۷۰ سالن بود.
با این آمار، متوجه می شویم که به ازای هر ۱۰۹ هزار 
نفر، ۱ سالن ســینما وجود دارد. این آمار در انتهای 
دولت دوازدهم، به ازای هر ۱۵۴ هزار نفر، ۱ ســالن 
بوده است. استاندارد جهانی این حوزه، وجود ۱ سالن 
سینما، به ازای هر ۱۰ هزار نفر است که آمار کنونی 
نشان می دهد، سازمان سینمایی علیرغم اینکه فاصله 
قبلی را تا حدود بسیاری بهبود بخشیده است اما هنوز 

به آن راندمان مطلوب این حوزه نرسیده ایم.
هم اکنون ۹۰ شــهر بین ۵۰ تا ۱۰۰ هزار نفر و بیش 

از ۵۰ شهر بالای ۱۰۰ هزار نفر، فاقد سینما هستند 
و نشــانه گذاری به ترتیبی اســت که درصد بالایی 
از این شهرها، طی ۲ ســال آینده، از امکان سینما 
برخوردار شوند. یکی از وعده هایی که رئیس سازمان 
ســینمایی در آغاز به کار فعالیت خود داد، رساندن 
تعداد سالن های ســینما به عدد ۱۰۰۰ بود که این 
روند، تا به امروز، تحرک خوبی را شــاهد بوده است. 
زمانی که محمدمهدی اسماعیلی و محمد خزاعی، 
عدد ۱۰۰۰ سالن را رسانه ای کردند، ۵۷۰ سالن در 
کشور وجود داشت و ۴۳۰ سالن نیاز بود تا به چنین 
شاخصی رسید. تا امروز، ۲۳۴ سالن از آن ۴۳۰ سالن 
وعده داده شده به ناوگان سینمایی کشور افزوده شده 
است و احتمال روشن شدن چراغ ۱۹۶ سالن دیگر 

طی حدودا ۲ سال آینده، محتمل به نظر می رسد.
طبق رصد صورت گرفته، تعداد سالن هایی سینمایی، 
تا انتهای امســال، به عدد ۸۴۰ نزدیک خواهد شد و 
برنامه ریزی های خوبی برای ساخت ۱۶۰ سالن دیگر 
طی یک سال ونیم انتهایی عمر این دولت تدوین شده 
است. با رسیدن عدد سالن های سینما به ۱۰۰۰، به 
ازای هر ۸۸ هزار ایرانی، یک سالن سینما وجود خواهد 
داشت که نزدیک ترین حالت به نرم استاندارد جهانی 

این حوزه محسوب می شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر یکی 
از نمایندگان مبنی بر عدم توجه به نوسازی مدارس 
در لایحه برنامه هفتم توســعه گفــت: این موضوع 
نکته مهمی است و متاســفانه ما تاکنون در برنامه 
هفتم توسعه به آن نپرداختیم و لازم است برای آن 

چاره اندیشی شود.
جبار کوچکی نژاد در تذکری شفاهی در  جلسه علنی 
امروز مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در برنامه های 
پنجم و شم توسعه در هر برنامه، حدود سه میلیارد دلار 
ارز از صندوق ذخیره ارزی به سازمان نوسازی و تجهیز 
مدارس کشور کمک شد اما در برنامه هفتم توسعه 
یک ریال نیز برای سازمان نوسازی و تجهیز مدارس 

اختصاص پیدا نکرده است.

وی در ادامه اظهار کرد: این در حالی اســت که ما در 
همه شهرها مدارس نیمه ساخته داریم و بدین ترتیب، 
هم بیت المال از بین می رود و هم آموزش و پرورش در 

تامین مدارس دچار بحران خواهد شد.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
پاسخ به تذکر کوچکی نژاد بیان کرد: بحث نوسازی 
مدارس واقعا موضوع مهمی است اکنون بخش قابل 
توجهی از مدارس، چه در بخش دولتی و چه در حوزه 
خیرین در نیمه راه قرار دارد و نیمه ساخته هستند. 
تاکنون در برنامه هفتم توسعه برای مدارس جز اعتبار 
مالیاتی هیچ کار دیگری نتوانستیم انجام دهیم این 
نکته مهمی است که باید کمیسیون تلفیق و صحن 

مجلس شورای اسلامی برای آن چاره اندیشی کند.

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری با بیان 
اینکه سال اول اجرای طرح کاهش طلاق زوج های 
جوان رایــگان خواهد بــود، گفت: نتایــج خوب و 
امیدوارکننده از اجرای آزمایشی طرح در دو استان 

قم و سمنان حاصل شده است.
انسیه خزعلی درباره اقدامات معاون امور زنان ریاست 
جمهوری در خصوص طرح کاهش طلاق زوج های 
جوان گفت: در معاونت امور زنان ریاست جمهوری 
اقدامات مختلفــی از جمله موضوع جوانی جمعیت 
در دســتور کار اســت و در این حوزه تلاش شده با 
پشتیبانی از گروه هایی که در حوزه جوانی جمعیت 
فعالیت می کنند، فرهنگ صحیح و مطلوب خانواده 

منتشر شود.
معاون رییس جمهور در امور زنــان و خانواده افزود: 
در این حوزه ۹ کارگروه در ارتباط با مسائل فرهنگی 
خانواده و فرهنگ عامه با همکاری شورای فرهنگی 
عمومی تشــکیل دادیم و تلاش شده در بخش های 
مختلف، گروه های تخصصی بــا موضوعاتی مانند 
فرهنگ خانواده، چگونگی حمایت از محیط زیست 

و مهارت های زندگی تشکیل شوند. وی بسیاری از 
آســیب های خانواده ها را مربوط به عدم مهارت در 
اطلاع از سبک زندگی صحیح و مطلوب عنوان کرد و 
یادآور شد: در طرح کاهش طلاق زوج های جوان نیز 
مرحله اولیه آن اجرا شده و پلتفرم آن تهیه و مشاوران 

آن شناسایی شدند.
خزعلی ادامــه داد: قــرار اســت همکاری هایی را 
استانداری ها و مراکز ثبت احول با معاونت امور زنان 
ریاســت جمهوری برای اجرای بهتر طرح کاهش 
طلاق زوج های جــوان انجام دهند تــا پس از ثبت 
ازدواج زوجین، به آنها پیام داده شود و مشاور خانواده و 

پزشک خانواده برای زوجین تعیین شود.
معاون امور زنان ریاســت جمهوری با بیان اینکه در 
ســال اجرای این طرح، افراد به صورت رایگان تحت 
پوشش قرار خواهند گرفت، تصریح کرد: در سال های 
بعد هم دهک ها یک و چهار مورد پوشش رایگان قرار 
می گیرند. وی خاطرنشــان کرد: در دو استان قم و 
سمنان این طرح به صورت آزمایشی انجام شده که 

نتایج خوب و امیدوار کننده از آن بدست آمده است.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: 
آنچه در طوفان الاقصی به عنوان استثنایی ترین 
عملیات غافلگیرکننده اتفاق افتاد، انعکاسی از 
ظلم های یکصدســاله بریتانیا، آمریکا فرانسه و 
رژیم صهیونیستی در حق ملت فلسطین است 
که ۷۵ است آنها را از سرزمین خود بیرون رانده 
و آواره کرده اند. سردار سرلشگر پاسدار حسین 
سلامی در اجتماع سراسری حمایت از کودکان 
فلسطین در میدان انقلاب تهران اظهار داشت: 
همه ایران اسلامی سرشــار از محبت، عاطفه، 
احســاس عمیق و غیرت دینی بــرای حمایت 
از کودکان و شــریف ترین مردمان روی زمین، 

فلسطین عزیز است.

وی تصریح کــرد: آنچه در طوفــان الاقصی به 
عنوان اســتثنایی ترین عملیات غافلگیرکننده 
نبردهای بشــری اتفاق افتاد، انعکاسی از ظلم 
های یکصدســاله بریتانیا، آمریکا فرانسه و رژیم 
صهیونیستی در حق ملتی است که ۷۵ است آنها 
را از ســرزمین خود بیرون رانده و آواره کرده اند 

و عزت ، آرامش و پیشرفت را از آنان گرفته اند.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی افزود: 
بعد از جنــگ جهانی اول که قیمومیت شــرق 
مدیترانه و شامات به انگلستان و فرانسه منتقل 
شــد، دولت انگلســتان با اعلامیه بالکان وزیر 
خارجه وقت، زمینه را برای انتقال صهیونیست ها 

به سرزمینی های فلسطین آماده کرد.

کشف ۲۵۹ میلیون عدد انواع واحد ارز از دلالان 

ضرورت تلاش برای رفع مظلومیت تئاتر
لزوم اجرای کامل قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری

قالیباف: به نوسازی مدارس در برنامه هفتم توجه شود

جزئیات طرح کاهش طلاق زوج های جوان

سردار سلامی: غزه در مسیر پیروزی است

سياسیفرهنگی 

گلزار شهدا را باید به حرم های مطهر تبدیل کنیم



اقتصاد2
ایران

نرخ رشــد تولید نفت 15.2 
درصد می شود

رئیس کل بانــک مرکزی ، نرخ رشــد تولید 
بخش نفت در ســال جــاری را 15.2 درصد 
عنوان کــرد و گفت: این رقم بالاترین رشــد 
در بخش های مختلف خواهدبود. محمدرضا 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی در گزارشی در 
هیات دولت اعلام کرد: نرخ رشد بخش نفت 
در سال جاری اگر روند موجود ادامه پیدا کند، 
به 15.2 درصد خواهد رســید که بیشترین 
نرخ رشــد در بخش های مختلف اقتصادی 

خواهد بود.
فرزیــن همچنین گفــت: نرخ رشــد بخش 
کشاورزی در سال گذشته 1.1 درصد بود که 
پیش بینی می شود، امســال نرخ رشد بخش 
کشاورزی 2 درصد افزایش پیدا کند. یکی از 
سیاســت های دولت مهار تورم و جلوگیری 
از رشــد پایه پولی و افزایش افسارگســیخته 
نقدینگی در کشور است، البته این مسئله در 
صورتی مؤثر خواهد بود که به رکود منجر نشود 
و با رشد اقتصادی نیز همراه باشد که گزارش 
بانک مرکزی نشــان می دهد به موازات مهار 
تورم، رشــد اقتصادی هم دنبال می شود که 
انتظار می رود، مهار تورم به رکود منجر نشود.

مرغداران خواستار افزایش نرخ 
مصوب شدند

مدیرعامــل اتحادیــه مرغداران گوشــتی 
کشــور گفت: در حال حاضر به طور میانگین 
ماهانه 1۳۰ میلیون قطعــه جوجه ریزی در 
مرغداری های گوشتی در کشور انجام می شود 
و با این مقدار جوجه ریــزی نیاز بازار به طور 
کامل تامین می شود. علی ابراهیمی مدیرعامل 
اتحادیه مرغداران گوشتی کشور اظهار داشت: 
هیچ جای دنیا قیمت مصوب بــرای کالا در 
نظر گرفته نمی شــود زیرا هزینه های تولید 
متغیر هســتند. وی افزود: در اردیبهشت ماه 
ســال جاری قیمت مرغ زنده 52 هزار تومان 
در شرایطی اعلام شد که قیمت ذرت 11 هزار 
و ۳۰۰ تومان، ســویا 16 هزار و ۳۰۰ تومان و 
جوجه یک روزه 17 هزار تومان باید باشد اما 
قیمت ســویا از 2۰ هزار تومان عبور کرده و 

قیمت جوجه نیز همواره متغیر است. 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور 
ادامه داد برآورد ما از قیمت تمام شده جدید 
مرغ 6۰ هزار تومان است به همین منظور با 
وزارت جهاد کشاورزی در این خصوص نامه 
نگاری صورت گرفت اما بعد از گذشــت یک 
ماه، پاسخی دریافت نکرده ایم و این نرخ تایید 
یا تکذیب نشده است. وی تصریح کرد: در نرخ 
خرید مرغ مازاد مرغداران توســط شــرکت 
پشتیبانی امور دام نیز باید تجدید نظر صورت 
گیرد زیــرا  این نرخ نیز بــا هزینه های تولید 

کنندگان همخوانی ندارد.
ابراهیمی گفت: مسئولان اما هنوز در جلسات 
رسمی قیمت مرغ زنده را 52 هزار تومان اعلام 
می کنند اما این نرخ حتی از اردیبهشت ماه 
تا به امروز به طور رســمی به مرغداران اعلام 
نشده است. وی افزود: قیمت سویا 16 هزار و 
۳۰۰ تومان در اردیبهشت ماه اعلام شده بود 
اما اکنون خود شرکت پشتیبانی امور دام این 
محصول را 2۰ هزار و 15۰ تومان می فروشد.

ابراهیمی گفت: در حال حاضر مرغ زنده نیز بر 
اساس وزن آن از مرغداران 58 هزار تومان تا 
6۰ هزار تومان خریداری می شود و ما نقشی در 

قیمت گذاری این محصولات در بازار نداریم.
وی تصریــح کــرد: در حال حاضــر به طور 
میانگین ماهانــه 1۳۰ میلیون قطعه جوجه 
ریزی در مرغداری های گوشتی در کشور انجام 
می شود و با این مقدار جوجه ریزی نیاز بازار 
به طور کامل تامین می شود. بنابر این گزارش 
قیمت مرغ گرم برای مصرف کننده در تهران 
در محدوده 87 هزار تومان قرار دارد؛ با افزایش 
جوجه ریزی و تولید، بازار مرغ در کشور آرام 
گرفته اســت، در مقطعی قیمت هر کیلوگرم 

مرغ از 1۰۰ هزار تومان نیز عبور کرده بود.
نرخ مصوب مرغ در اردیبهشت ماه سال جاری 
7۳ هزار تومان بود اما در شهریور ماه ریاست 
اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی نرخ این 
محصول برای مصرف کننده را  78 هزار تومان 
اعلام کرد هر چند وزارت جهاد کشــاورزی 
این نرخ را تایید یا تکذیب نکرد. واردات نهاده 
های دامی مورد اســتفاده در خــوراک دام و 
طیور مشمول اختصاص ارز یارانه ای است به 
همین منظور دولت نظارت هایی بر بازار این  

محصولات دارد.

اخبار

وزیــر اقتصاد با اشــاره به 
پیشــنهادات مطرح شده 
برای ایجــاد یــک بانک 
تخصصی به منظور حمایت 
از شرکت های دانش بنیان، 
گفت: برای تحقق این هدف، باید دو موضوع ایجاد 
بانک تخصصی و همچنین تقویت صندوق نوآوری 

و شکوفایی را به موازات یکدیگر پیش برد.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »ســید 
احسان خاندوزی« در نشست مشــترک با »روح 
الله دهقانی فیروز آبادی« معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور درباره تامین مالی 
شرکت های دانش بنیان، اظهار داشت: اگر تصمیم 
خوبی درباره راهکارهای تامین مالی شــرکت های 
دانش بنیان اتخــاد کرده و به یــک ابتکار نهادی، 
راهبردی و ماندگار در این حوزه برســیم، همه از 

زیست بوم ایجاد شده بهره مند خواهند شد.
وزیر اقتصاد اظهار داشــت: اگر می توانستیم چهار 
یا پنج میلیارد دلار منبع مالی جدید را به صندوق 
نوآوری و شکوفایی تزریق کنیم، کارهای ویژه  خوبی 
شکل می گرفت که برای گروه هایی از شرکت های 

دانش بنیان مفید واقع می شد. وی گفت: پیشنهاد 
می شود که طرحی آماده شده و با مشارکت صندوق 
نوآوری و یک کشــور خارجی مانند قطر که دارای 
منابع مالی خوبی است، کار مشترکی در این حوزه 
انجام شــود تا بدین شــکل از ظرفیت منابع مالی 

خارجی و تجربه و دانش صندوق نوآوری و شکوفایی 
کشور استفاده شود.

خاندوزی درباره راه اندازی بانک تخصصی نیز اظهار 
داشت: نیاز به بانک توســعه ای تخصصی در حوزه 
دانش بنیان، مشــابه بانک توســعه صادرات است 

که در همه استان ها گستردگی داشته، اما از شعب 
محدودی برخوردار باشد. وی ادامه داد: در سایه این 
بانک تخصصی، می توان شعب خاص دانش بنیان 
برای بحث نظارت، اعتبار سنجی، تضامین، وثایق و 

هر چه که نیاز است، ایجاد کرد.
وزیر اقتصاد بــا تاکید بر اینکه آن بانــک را باید به 
بانک تخصصی آن حوزه تبدیل کــرد، گفت: باید 
بازی و تفاهم بلندمدتی بین آن بانک و شرکت های 
دانش بنیان شــکل بگیرد به طوری که آن بانک، 
خود را متولی تأمین مالی حوزه دانش بنیان بداند 
و همچنین، آن شــرکت ها نیز خــود را متعهد به 
رعایت قواعد و اصول بانکی بدانند. در این نشست، 
گزارشی از وضعیت فعالیت شرکت های دانش بنیان 
و روش های تأمین مالی آنها ارائه شده و پیشنهاداتی 
نیز برای ایجاد تنوع در تأمین مالی این شرکت ها و 

ایجاد بانک تخصصی در این حوزه، مطرح شد.
این نشست با حضور »سید احسان خاندوزی« وزیر 
اقتصــاد، »روح الله دهقانی فیــروز آبادی« معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، 
»مجید عشــقی« رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار، »محمد جــواد شــریف زاده« معاون امور 
بانکی، بیمه و شرکت های دولتی و مدیران صندوق 

نوآوری و شکوفایی برگزار شد.

خاندوزی عنوان کرد:

ایجادبانکتوسعهایتخصصیبرایدانشبنیانها

عدم صدور فاکتور در صدر تخلفات است
معرفی بیش از هزار مشــاور 

املاک به تعزیرات
بر اساس اطلاعات منتشر شــده از سوی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در شش 
ماهه اول سال جاری بازرسان ادارات کل صنعت، 
معدن و تجارت سراسر کشور بیش از 1۰۰۰ واحد 
معاملات ملکی و مشاور املاک متخلف را به ادارات 

کل تعزیرات حکومتی استان ها معرفی کرده اند.
به گزارش ایسنا، بر اساس این آمار در نیمه نخست 
امســال طرح ویژه نظارت بــر واحدهای صنفی 
معاملات ملکی و مشاورین املاک با هدف نظارت 
بر اجاره  بهای مسکن و کنترل قیمت های مسکن از 
سوی بازرسان ادارات کل صنعت، معدن و تجارت 
اجرا شده که بر اساس آن  7۹68 مورد بازرسی از 
بنگاه های مشاور املاک در کشور انجام شده است. 
از این تعداد 1۳25 واحد صنفی متخلف شناسایی 
و پرونده های مربوط به آن ها با ارزش بیش از 1۳ 
میلیارد تومان برای رسیدگی و صدور رای به مراجع 

ذیصلاح ارسال شده است.
بر این اساس گرانفروشــی خدمات با 5۰1 مورد، 
عــدم درج تعرفه در محــل با 876 مــورد، عدم 
صدور فاکتور با ۹1۴ مورد و در نهایت نداشــتن 
پروانه کســب با 2۴2 مورد از عمده تخلفات این 
واحدهای صنفی بوده است. طبق قانون نظام صنفی 
گران فروشی، کم فروشــی، تقلب، احتکار، عرضه 
خارج از شبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری 
و توزیع، فروش اجبــاری،  عدم درج قیمت و عدم 
صدور صورتحســاب از جمله مهم ترین تخلفات 

صنفی است.
بر این اســاس اگر شــهروندان با موارد یاد شده 
مواجه شوند، می توانند با مراجعه به ستاد خبری 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها و 
شهرستان های تابعه شکایت خود را تنظیم کنند 
یا از طریق تلفن )12۴(، پورتال سازمان حمایت 
به نشانی الکترونیکی www.cppo.ir، سایت 
)ir.12۴( و اپلیکیشن آپ شکایت خود را مطرح 

کنند.
همچنین بر اساس قانون صنفی باید درآمدهای 
ناشی از جریمه های دریافتی به حساب خزانه واریز 
 شود و معادل آن در بودجه های سنواتی منظور و 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت پس از تأمین 
بار مالی ماده )۴۴( این قانون به  طور مســاوی در 
اختیار ســازمان تعزیرات حکومتی، اتاق اصناف 
ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار  گیرد 
تا در اجرای این قانون هزینه کنند اما اتاق اصناف 
بارها نســبت به دریافت نکردن این بودجه گلایه 

کرده است.

شــفافیت صددرصــدی در 
واگذاری املاک دولت 

مشاور سابق سازمان خصوصی سازی گفت: عرضه 
املاک مازاد دولت از مسیر بورس کالای ایران به 
معنای شفافیت حداکثری در فرآیندها است به 
طوری که در این روش همه ابعاد معامله در مقابل 
دیدگان عموم قــرار دارد و احتمال بروز هر گونه 

خطایی به صفر می رسد. 
جعفر ســبحانی اظهار داشــت: دولــت اموال و 
دارایی هایی دارد که اگر به طور شفاف عرضه نشود 
می تواند در هر مرحله از واگذاری احتمال بروز خطا 
و تخلف را ایجاد کند به طوری از انتخاب خریدار 
تا تعیین قیمت و نحوه فروش از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است که همه این فرآیندها در بورس کالا 
با شفافیت کامل و با نظارت دقیق صورت می گیرد.

وی با بیان اینکه بر اســاس ماهیتی که این نوع 
واگذاری ها دارد، دولت تصمیم به عرضه اموال مازاد 
خود در بورس کالا گرفته است، تاکید کرد: انتخاب 
بورس کالا بــه عنوان محل عرضــه املاک مازاد 
دولت، یک گام مهم در جهت شفافیت اقتصادی 

و جلوگیری از بروز احتمالی هرگونه تخلفی است.
ســبحانی عنوان کــرد: در بــورس کالا به دلیل 
سازوکارهای تعریف شده، مکانیزم عرضه از صفر 
تا صد در رصد و دید عموم قرار دارد؛ بنابراین مانند 
دیگر واگذاری ها نیازی به ورود نهادهای نظارتی و 
بررسی پرونده شناســایی خریدار و فروشنده و یا 
مبلغ واگذاری به شکل قدیم وجود ندارد؛ چراکه 
در بورس تمــام مراحل روی تابلــو نمایش داده 
می شود و همه می توانند آنچه در واگذاری اتفاق 

می افتد را ببینند.
مشاور سابق ســازمان خصوصی ســازی تاکید 
کرد: واگذاری اموال به گونــه ای که عموم مردم 
از جزئیات آن اطــلاع پیدا نکنند بــا زمانی که 
واگذاری از طریق بورس کالا انجام شــود، تفاوت 
زیادی خواهد داشــت؛ به این ترتیــب می توان 
گفت که با عرضــه اموال مازاد دولــت در بورس 
 کالا، هیچ نکته مبهم و شــبهه برانگیزی وجود 

نخواهد داشت.
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مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی از جریمــه بانک های کــم کار در طرح 
نهضت ملی مســکن خبرداد. به گزارش سازمان 
امور مالیاتی کشــور، در تبصره 5 مــاده ۴ قانون 
جهش مسکن در مورد تســهیلات بانکی که باید 
بانک ها برای حوزه مسکن بپردازند، یک ضمانت 
اجرایی در نظر گرفته شد. بر این مبنا که اگر بانکها 
نســبت به ســهمیه ای که بانک مرکزی معرفی 
می کند، ســهم 2۰ درصدی از تسهیلات خود به 
مســکن را نپردازند، به جریمــه ای معادل همان 
یک پنجم عدد تعهد شــده از سمت سازمان امور 
مالیاتی باید جریمه شــوند و مبلــغ این جریمه 
هــم وارد صندوق ملی مســکن خواهد شــد تا 
 مجدد در حوزه ســاخت و عرضه و تولید مسکن

 به کار گرفته شود.
به همین دلیل چندی پیش رئیس جمهور و هفته 
گذشته وزیر اقتصاد از جریمه بانک های متخلف 
ســخن به میان آوردند. در مورد جزئیات جرائم 
مالیاتی این بانکها شاهین مستوفی، مدیرکل دفتر 
حسابرسی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی اظهار 
کرد: در قانون جهش تولید مســکن مصوب سال 
1۴۰۰ به صراحت آمده که بانکها باید برای تامین 
نیازهای پروژه های مسکن تسهیلاتی در اختیار 

متقاضیان قرار بدهند.
وی افزود: به همین دلیل برای سال ابتدایی اجرای 

این طرح یعنی از بازه زمانی ۳1 شــهریور ســال 
1۴۰۰ تا همین بازه زمانی در سال 1۴۰1 حدود 
25 بانک کشــور به میزانی که بانک مرکزی برای 
آنها تعیین کرده در مجمــوع ۳6۰ هزار میلیارد 
تومان برای پیشــبرد طرح مردمــی نهضت ملی 

مسکن تسهیلات ارائه کنند.
مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی خاطر نشان کرد: با این حال طبق تبصره 
5 ماده ۴ قانون جهش مسکن در صورتی که بانکها 
از اعطای این تســهیلات 2۰ درصدی خودداری 
کنند، به جریمه ای معادل همان یک پنجم عدد 
تعهد شده از ســمت ســازمان امور مالیاتی باید 

جریمه شوند.
مستوفی در ادامه به جزئیات جریمه بانکها متخلف 
پرداخــت و گفت: از مجموع ۳6۰ هــزار میلیارد 
تومان بانکها طی این مدت زمانی تنها حدود 6۰ 
هزار میلیارد تومان به پروژه نهضت ملی مســکن 
اختصاص دادند و از پرداخــت بیش از ۳۰۰ هزار 

میلیارد تومان دیگر خودداری کردند.
وی افزود: بنابراین وقتی قانون به صراحت گفته 
باید 2۰ درصد ایــن میزان را به عنــوان مالیات 
پرداخت کنند، ســازمان امور مالیاتی موظف به 
اخذ جریمه کرد 6۰ هــزار و 6۰۰ میلیارد تومانی 
از این 25 بانک اســت. مدیرکل دفتر حسابرسی 
مالیاتی ســازمان امور مالیاتی در بخش دیگری 

از ســخنان خود بیان کرد: با این براساس آخرین 
اطلاعات حدود 5۹ هزار میلیارد تومان رأی اولیه 
برای محکومیت بانک های متخلف در نظر گرفته 

شده است.
این مقــام مســئول گفــت: در واقع بر اســاس 
گزارش تهیه شــده از عملکــرد 25 بانک تا 15 
آبان ماه ســال جاری بر مبنای رأی تجدید نظر 
دادرســی انجام شــده، 26 هزار و 26۳ میلیارد 
 تومان جریمه بــرای بانک هــای متخلف نهایی 

شده است.
مســتوفی به دلایل بانکها برای عدم پرداخت این 
تســهیلات به پروژه نهضت ملی مسکن پرداخت 
و خاطر نشــان کرد: بیشــتر بانکها ناقص بودن 
سامانه های وزارت راه و شهرسازی را دلیل این امر 
عنوان کردند، از طرف دیگر برخی از متقاضیانی که 
به بانکها معرفی شده بودند به این بانکها مراجعه 
نکردند و برخی دیگر شــرایط دریافت تسهیلات 

را نداشتند.
وی با اشاره به این که سازمان امور مالیاتی مکلف 
اســت در خصوص اخذ جریمه براساس اطلاعات 
بانک مرکزی اقدام کند، تصریح کرد: برخی از این 
جریمه ها هنوز به مرحله قطعیت نرســیده و در 
مرحه دادرسی است که طبیعتا اگر بانک مرکزی 
و وزارت راه و شهرسازی اطلاعاتی ارائه بدهند این 

جریمه ها کسر و اصلاح خواهد شد.

مدیرکل دفتــر حسابرســی مالیاتی ســازمان 
امور مالیاتی در ادامه اشــاره ای بــه برخی بانکها 
متخلــف داشــت و گفــت: براســاس اطلاعات 
بانک مرکــزی به عنوان نمونه بانــک صادرات 8 
هزار و ۴۰۰ میلیــارد تومان، بانــک ملی 6 هزار 
و ۳۰۰ میلیــارد تومان، بانک پاســارگاد 5 هزار 
میلیــارد تومان، بانکهــای کارآفرین و ســامان 
نیز هــر کــدام 2 هــزار و 1۰۰ میلیــارد تومان 
 بدهی مالیاتــی در ارتباط با پــروژه نهضت ملی

 مسکن دارند.
وی گریزی به ضمانت های اجرایی اخذ جریمه کرد 
از این بانکها زد و گفت: با توجه به قوانین و ضوابط  
مالیات های مســتقیم اگر بانکی از پرداخت این 
جریمه کرد خودداری کند سازمان امور مالیاتی 
با همکاری بانک مرکزی می تواند این وجوه را از 
محل دارایی های بانکها نزد بانک مرکزی اخذ کند.
مستوفی در پایان گفت: تاکنون 2 مرتبه سازمان 
امور مالیاتی به بانک مرکزی برای ارائه فهرســت 
تســهیلات پرداختی بانکها به پروژه نهضت ملی 
مسکن از تاریخ ۳1 شهریور 1۴۰1 تا همین بازه 
زمانی در ســال جاری نامه فرستاده ایم، ولی این 
بانک هنوز پاســخی به این نامه ها نداده است، با 
این حال طبیعتا به محض دریافت این فهرســت 
جریمه های جدیدی مالیاتی برای بانکها متخلف 

وضع می شود.

معاون راهبری تولیدشــرکت برق حرارتی گفت: 
نیروگاه ها برای تابســتان ســال آینده آماده تر از 
همیشــه خواهند بود و با آمادگــی 1۰۰ درصدی 
برای گذر از پیک آماده می شــوند. ناصر اسکندری 
در مراسم تجلیل از فعالان نیروگاهی با بیان اینکه 
تابستان امسال میزان آمادگی نیروگاه ها بالای ۹۰ 
درصد بود، گفت: تلاش خواهیم کرد برای تابستان 

سال آینده آماده تر باشیم.
وی با بیان اینکه در طول فعالیت دولت سیزدهم بیش 
از 77۰۰ مگاوات ظرفیت جدید اضافه شد که 5۰۰۰ 
مگاوات آن از ۴۰ نیروگاه جدید و 2۰۰۰مگاوات هم 
از طریق ارتقای واحدهای گازی موجود محقق شد، 

ادامه  داد: 11۰ هزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی برای 
تابستان سال آینده تدوین شــده است. اسکندری 
گفت: بیش از 16۹ مگاوات هم از طریق ارتقا واحدهای 
گازی محقق می شــود و بخشــی هم از محل رفع 
محدودیت نیروگاه ها به دست خواهد آمد. همچنین 
احمد حیدری- معاون مالی، حقوقی و امور مجلس 
وزیر نیرو- با اشاره به آغاز برنامه ریزی ها برای تامین 
و مدیریت برق در تابستان سال آینده و تکرار تجربه 
موفق گذر از تابستان بدون خاموشی دو سال اخیر، 
گفت: کلید واژه رشد تولید در صنایعی چون فولاد، 
آهن، سیمان، خودروسازی و به طور کلی کارخانه های 

کشور برق است.

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: قطعا نظر 
مجلس شورای اسلامی این نیست که یارانه نقدی 
قطع شود اما نگاه ما این اســت که در طول اجرای 
برنامه هفتم توســعه مبنای سیاســت های کمک 
معیشتی به اقشار آسیب پذیر باید توزیع کالابرگ 

الکترونیکی باشد.
محمدباقر قالیباف در جریان جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی و بررسی بندی از لایحه برنامه هفتم 
توسعه که به تکلیف مجلس به دولت برای ارائه بسته 
معیشتی در قالب کالابرگ الکترونیکی به اقشار کم 
درآمد جامعه باز می گشت بیان کرد: اولا باید بگویم 
منظور مجلس شورای اسلامی از این بند این نیست 
که یارانه های نقدی حذف شــود. مجلس به هیچ 
عنوان این نظر را ندارد؛ ما در قانون بودجه ســال 
1۴۰1 با پیشنهاد دولت و موافقت مجلس شورای 
اسلامی، دولت را مجاز دانستیم که ارز ترجیحی را 
حذف کند اما مجلــس، دولت را مکلف کرد که اگر 
ارز ترجیحی حذف شد حتما کالابرگ الکترونیکی 
جایگزین شــود اما متاســفانه این اتفاق نیفتاد و 

اشکالاتی را به وجود آورد.
وی در ادامه اظهار کرد: اکنون در ادامه این سیاست 

برای حل خلأ موجود ما مصــوب کردیم اگر دولت 
قصد دارد به خانواده های کم درآمد در این شرایط 
تورمی که نزدیک به دو دهه تــورم بین ۳۰ تا ۴۰ 
درصد اســت قصد دارد کمک کند از طریق یارانه 
نقدی نباشــد چرا که یارانه ۳۰۰ یــا ۴۰۰ تومانی 
مشکل مردم را حل نمی کند؛ بلکه در قالب کالابرگ 

به معیشت مردم کمک شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
اکنون به حدود 8۰ میلیون نفر یارانه نقدی می دهیم 
در حالی که قانون فقط هفت دهک را مکلف کرده 
است اما براساس آمار فقط نیم دهک است که یارانه 
نمی گیرند. حرف مجلس شورای اسلامی این است 
که دولت در طول برنامه سیاست کمک معیشتی 
به مردم را بر مبنای کالابرگ قرار دهد. براســاس 
آزمون وسع افراد کم درآمد کالابرگ الکترونیکی 

دریافت کنند.
وی در ادامه تاکید کرد: به هیچ عنوان مدنظر مجلس 
شورای اسلامی نیســت که یارانه نقدی قطع شود 
بلکه اگر قرار است کمک معیشتی به افراد شود باید 
در قالب کالابرگ باشد نه این که دوباره یارانه اضافه 

شود؛ در قالب کالابرگ باید کمک انجام شود.

اقدام دولت برای تغذیه کودکان آســیب پذیربرای 
کودکان 6ماهه تا 6ســاله ایی که به لاغری زیاد،کم 
وزنی، کوتاهی قد و کاهش دور سر دچار هستند برنامه 
حمایتی 1میلیون تومانی در ماه در نظر گرفته شده 
است. عســگریان معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: 61 میلیون 
نفر از مردم تحت پوشش کالابرگ های حمایتی قرار 
دارند که اگر از یارانه خود مبلغ دویســت هزار تومان 
خرید کنند، صد و بیســت هزار تومان تشویقی می 
گیرند که قیمت 11 قلم به ســال 1۴۰1 محاســبه 

می شود.
عســگریان افزود: دولت طرح های مختلف حمایتی 
دیگری را هــم در نظــر دارد؛ از آن جمله حمایت از 
کودکان 6 ماهه تا 6 ساله ایی است که نیازمند تقویت 
غذایی هستند و توسط وزارت بهداشت در کل کشور 
توسط خانه های بهداشت شناسایی و به وزارت رفاه 

معرفی می شوند.
وی با اشاره به شــاخص های مدنظر وزارت بهداشت 
درخصوص شناســایی کودکانی که نیازمند حمایت 
تغذیه ایی هستند بیان داشت: لاغری مفرط، کم وزنی، 
کوتاهی قد و اندازه دور سر در بازه های زمانی توسط 

بهورزان در همه مناطق شــهری، روستایی و عشایر 
شناســایی می شــود تا بعد از معرفی به وزارت رفاه، 
سرپرستان آنها شناسایی شــده و مبلغ یک میلیون 

تومان یارانه تغذیه به حساب آن ها واریز می گردد.
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در ادامه یادآور شد: مبلغ یک میلیون تومان 
به ازای هر فرزند بین دهک 1تا 5 و دهک های 6 تا 7 
مبلغ 6۰۰ هزار تومان به اضافه مبلغ یارانه واریز خواهد 
شد اما فقط برای استفاده و خرید مواد درنظر گرفته 

برای کودک می باشد.
وی این مبلــغ را اعتباری دانســت و تصریح کرد: به 
غیر از خرید 11 قلم کالا، ســبزیجات شامل سیب و 
ســیب زمینی،کدو و خرما و دانه های مغذی شامل 
بادام،پسته، گردو و بلغور هم به اقلام کالاهای اساسی 
این خانوار اضافه خواهد شــد. عســگریان واریز این 
مبالغ را تا بهبود سلامت کودکان اعلام کرد و گفت: 
هر سه ماه وضعیت رشــد کودکان ارزیابی می شود، 
در صورت بهبود، روند واریــز این اعتبار ادامه خواهد 
داشت و در صورت عدم ارزیابی مثبت، مشاوره هایی 
از طرف وزارت بهداشت برای رفع مشکل در نظر قرار 

خواهد گرفت.

جزئیات جریمه بانک های کم کار در نهضت ملی مسکن

آمادگی ۱۰۰ درصدی نیروگاه ها برای تولید برق 

جزئیات یارانه حمایتی از کودکان ۶ ماهه تا ۶ سالهارائه کالابرگ به معنای حذف یارانه ها نیست
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3 بازار

قاسم نوده فراهانی، رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان تجهیزات 
و لوازم پزشکی و آزمایشــگاهی تهران اظهار کرد: قیمت تجهیزات 
پزشکی را باید بازار، عرضه و تقاضا تعیین کند؛ چرا که باعث ایجاد 
رقابت می شود، اما متاســفانه قیمت گذاری دستوری مانع از شکل 

دهی رقابت شده است.
رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان تجهیزات و لوازم پزشــکی و 
آزمایشگاهی تهران با اشاره به چالش های این حوزه که شبکه توزیع 
کالا یکی از آنهاســت، گفت: در حوزه تجهیزات و لوازم پزشــکی و 
آزمایشگاهی چهار مشکل وجود دارد که یکی از آنها به شبکه توزیع 
بر می گردد. در تلاش هستیم شبکه توزیع که متشکل از تولیدکننده، 

وارد کننده و توزیع کننده است را سامان دهیم.
نوده فراهانی در تشــریح چالش های صنف متبوع بیان کرد: یکی 
از مشــکلات این صنف، بحث قیمت گذاری دستوری است؛ قیمت 
تجهیزات پزشکی را باید بازار، عرضه و تقاضا تعیین کند که همین 
موضوع باعث ایجاد رقابت می شــود، اما متاســفانه قیمت گذاری 

دستوری مانع از شکل دهی رقابت شده است.

رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان تجهیزات و لوازم پزشــکی و 
آزمایشگاهی تهران ادامه داد: به جای قیمت گذاری دستوری باید به 
دنبال ایجاد رقابت باشــیم که اینگونه شاهد پیشرفت و ارتقا در این 
صنعت خواهیم شــد. باید قیمت آزاد اما نظارت و کنترل ها بیشتر 

شود.
وی در بیان دیگر چالش هــای صنف گفت: موضــوع دیگر، بحث 
طولانی بودن صدور مجوزهاست؛ اکنون برای صدور و تمدید مجوز 
IRC  تولیدکننده باید چندیــن ماه در نوبت بمانــد. به گفته نوده 
فراهانی، یکی از مشکلات بحث تخصیص ارز است که نیاز به همکاری 

بانک مرکزی دارد.
رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان تجهیزات و لوازم پزشــکی و 
آزمایشگاهی موضوع فروش را یکی دیگر از مشکلات بر شمرد و بیان 
کرد: یکی از مشکلات این صنف به بحث فروش بر می گردد. در بحث 
فروش نیاز به ســامانه جامع داریم که وزارت بهداشت آن را رصد و 

کنترل کند.
وی با اشاره به تولید تجهیزات و لوازم پزشکی و آزمایشگاهی، گفت: 

تولید این تجهیزات نسبت به قبل از تحریم ها قابل مقایسه نیست 
و پیشرفت چشمگیری در این حوزه داشــته ایم. تحریم ها از لحاظ 
تولیدی برای صنف ما رحمت بود؛ چرا که باعث ارتقای این صنف شد.

نــوده فراهانی گفــت: اکنــون در تولیــد بســیاری از تجهیزات 
پزشــکی خودکفا شــده ایم و حتی برخی از آنها مانند “سورنگ” 
را صادر مــی کنیم. در زمــان کرونــا، تولیدکننــدگان به حدی 
ماســک تولید کردند که دیگر نیــازی بــه واردات آن نبود و حتی 
صادرات هم داشــتیم. ایــن تولید به حــدی پیشــرفت کرد که 
 کالاهای وارداتــی در گمرکات مانــد و دیگر نیــازی به ترخیص

 آنها نبود.
رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان تجهیزات و لوازم پزشــکی و 
آزمایشگاهی تهران بیان کرد: خوشــبختانه طی چند سال گذشته 
ماشین آلات تولیدی نیز به روز شده و تعداد ماشین آلاتی که نیاز به 
نوسازی دارند بسیار ناچیز است. فراهانی در همین خصوص تصریح 
کرد: اگر وام های بانکی با بهره کم در اختیــار تولیدکنندگان قرار 

گیرد، می توانند ماشین آلات قدیمی را نوسازی کنند.

رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: بنابر آمار ۷ ماهه 
صادرات میوه و صیفی نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۲۰ درصد رشــد داشته است. مصطفی 
دارایی نژاد گفت: ســال گذشــته نرخ هرکیلو 
گوجه فرنگی به ۳ تا ۴ هزار تومان رسید که این 
مسئله منجر به زیان کشاورزان شد. به گفته او، با 
توجه به شرایط بارش و صادرات روزانه یک هزار 
و ۵۰۰ تا ۲ هزارتن گوجه فرنگی به پاکســتان، 
عراق و ازبکستان، بازار با نوسان روبرو شده است. 
دارایی نژاد، قیمت هرکیلــو گوجه فرنگی باران 
خورده در میدان مرکزی را ۱۵ تا ۲۰ هزارتومان 
و گوجه فرنگی ۳۰ هزارتومان اعلام کرد و افزود: 

با فراوانی عرضه گوجه فرنگی در یک تا ۲ هفته 
آینده پیش بینی می شود که بازار به تعادل برسد. 
هرچند نباید انتظار داشــت به واسطه افزایش 
هزینه های بذر، گوجه فرنگی همانند قبل در بازار 
عرضه شود. رئیس اتحادیه بارفروشان ادامه داد: 
مسئولان تا زمان افزایش عرضه محصول طی ۱۵ 
تا ۲۰ روز آینده باید میزان صادرات را به منظور 
ایجاد تعادل در بازار کاهش دهنــد و از طرفی 
نرخ گوجه فرنگی در میادین ۳۱ استان یکسان 
اعلام شــود. او گفت: با توجه به رشد تولید میوه 
 و صیفی، صادرات نسبت به قبل ۲۰ درصد رشد 

داشته است.

عضو کمیسیون کشــاورزی، آب منابع طبیعی و محیط زیست مجلس 
شورای اسلامی به بیان توضیحاتی درباره اهمیت اجرای تعرفه گذاری 

پلکانی گاز خانگی برای جلوگیری از مصرف بی رویه انرژی پرداخت.
حجت الاسلام و المسلمین محمد سبزی عضو کمیسیون کشاورزی، آب 
منابع طبیعی و محیط زیست مجلس درباره اهمیت اجرای طرح تعرفه 
گذاری پلکانی گاز خانگی گفت: کشور ما دارای ذخایر عظیم گاز است ولی 
فرهنگ صحیح استفاده از گاز به دلیل فراوانی و در دسترس بودن آن در 
کشور ما وجود ندارد و به همین دلیل جز کشورهای پز مصرف در حوزه 
گاز و به طور انرژی هستیم و کشــورهای دیگر به این اندازه گاز مصرف 

نمی کنند.
وی در ادامه بیان کرد: حتی ما شاهدیم که برخی از اقشار مرفه که در تهران 
ساکن هستند ولی در استان های شمالی برای خودشان ویلا دارند، برای 
دو روز آخر هفته همیشه بخاری ها را روشن نگه می دارند. در این شرایط و 
به دلیل این استفاده بی رویه صنعت کشور و تولید کشور به دلیل ناترازی 

گاز به مشکل برخورد می کنند و برای جلوگیری از قطع شدن گاز منازل 
خانگی گاز صنایع قطع می شود و کارگران تعطیل می شوند.

این نماینده مجلس یازدهم بیان کرد: این اقدامات باعث ضربه خوردن به 
صنایع و کارگران و حتی در انتهای زنجیره مردم می شود، زیرا هر چه قدر 
صنایع از این محل ضرر کنند کالای خودشان را گران تر می کنند. سال 
گذشته برای جلوگیری از این مصرف بی رویه گاز تعرفه گذاری پلکانی اجرا 

شد و تا حدودی هم موفق بود.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس یازدهم توضیح داد: باید کسانی که 
مصارف لاکچری از گاز دارند و غالباً هم درآمدهای بالایی دارند، هزینه 
مصرف خود را با اجرای تعرفه گذاری پلکانی بپردازند. باید هزینه مصرف 
بالای گاز از برخی مشترکین گرفته شود و هیچ مشکلی هم ندارد. ولی نباید 
در اجرا کم مصرفین و پر مصرفین با هم جریمه شوند و موجب ناامیدی 

مردم شود.
سبزی افزود: این افراد در حالی مصرف گاز غیربهینه ای دارند و از یارانه 

پنهان انرژی اســتفاده می کنند که در مقابل مردم روستایی فقط با یک 
بخاری منازل خود را گرم می کنند. البته اجرای تعرفه گذاری پلکانی که 

سال قبل دارای ایراداتی بود و نارضایتی در بین مردم ایجاد شد.
این عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس ادامه داد: در این تعرفه گذاری 
پلکانی باید مردم ضعیف و روستایی مستثنا شوند ولی تعرفه اقشار مرفه 
و پر مصرف هم باید به نحوی تعیین شود که آنها نگران شیوه مصرف خود 
باشند نه اینکه مثل سال های گذشته چون هزینه ناچیزی از آنها دریافت 

می شود اصلاً به میزان مصرف خود توجهی نداشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: اجرای تعرفه گذاری پلکانی گاز در واقع کمک به تولید 
و صنعت است. فاز اول اجرای تعرفه گذاری پلکانی بر مشترکان پرمصرف 
که با افزایش قیمت معادل قیمت پله به هر یک از پلکان ها همراه بود، با 
صرفه جویی روزانه ۲۵ میلیون مترمکعب گاز در بخش مشترکان پرمصرف 
گازی انجام شــد که در زمان ناترازی مصرف گاز در اوج و پیک مصرف 

زمستانی صرفه جویی قابل توجهی در مصرف انرژی به حساب می آید.

رئیس انجمن دخانیات گفت: طبق برآوردهای ما سالانه ۱۵ تا ۲۰ 
میلیارد نخ ســیگار قاچاق در بازار توزیع می شود با این حال به هیچ 

عنوان برنامه خاصی برای مبارزه با قاچاق در این حوزه ندیده ایم.
محمدرضا تاجدار رئیس انجمن تولیدکننــدگان، صادرکنندگان 
و واردکنندگان محصولات دخانــی در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
مورد میزان قاچاق دخانیات اظهار کرد: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز اعلام کرده قاچاق سیگار بین ۹ تا ۱۰ میلیارد نخ در سال است که 
به این ترتیب هفت تا ۱۰ درصد بازار سیگار در اختیار کالای قاچاق 

قرار دارد.
وی افزود: با این حال مشاهدات میدانی نشان می دهد سهم قاچاق در 
بازار سیگار ایران بین ۱۵ تا ۲۰ درصد است؛ یعنی طبق برآوردهای ما 

۱۵ تا ۲۰ میلیارد نخ سیگار قاچاق در بازار توزیع می شود.

تاجدار با بیان اینکه در حال حاضر بیــش از ۱۲ میلیون نفر مصرف 
کننده دخانیات در کشور وجود دارد، گفت: کل تولید سیگار در ایران 
حدود ۷۰ میلیارد نخ در سال است اما میزان مصرف سیگار در کشور 

حدود ۸۰ میلیارد نخ برآورد می شود.
رئیس انجمــن تولیدکننــدگان، صادرکننــدگان و واردکنندگان 
محصولات دخانی یادآور شد: طبق نامه رسمی ستاد مقابله با قاچاق 
کالا و ارز سال گذشته ۹ میلیارد نخ ســیگار قاچاق به ارزش حدود 
۴۵۰ میلیون دلار وارد کشور شده است. این در حالی است که کل 
صنعت دخانیات برای تولید ۷۰ میلیارد نخ سیگار در سال گذشته 

۳۰۰ میلیون دلار ارز دریافت کرده است.
وی در مــورد مبارزه بــا قاچاق تصریح کــرد: به هیــچ عنوان در 
حوزه قاچاق دخانیــات برنامه خاصی برای مبــارزه ندیدیم؛ به جز 

یک مورد که حــدود دو ماه پیــش اتفاق افتــاد و وزارت اطلاعات 
با همــکاری مجموعه ناجا ســر شــبکه های قاچــاق محصولات 
دخانیات )ســیگار و تنباکو( را شناســایی کردند کــه اقدام خوبی 
بود اما متأســفانه دیگر اقدام جــدی پیرامون مبارزه بــا قاچاق را 
 شــاهد نبودیم و کماکان از مرزهای مختلف، دخانیات قاچاق وارد 

کشور می شود.
وی افزود: برنامه و قانون وجود دارد ولی در حوزه اجرا در بخش عمده 
فروشی و خرده فروشی اتفاق خاصی را ندیدیم. توجه کنید محصولی 
که به هیچ عنوان نظارتی روی آن نیست میزان زیانی که به مصرف 
کننده وارد می کند بیشتر از کالایی اســت که دائم مورد رصد قرار 
می گیرد بنابراین توزیع ســیگار قاچاق ســلامت مصرف کنندگان 

بیشتر مورد تهدید قرار می دهد.

قیمت گذاری دستوری؛ مانعی برای تولید تجهیزات پزشکی

رشد ۲۰ درصدی صادرات میوه و صیفی 

اجرای تعرفه گذاری پلکانی کمک به تولید و صنعت است

فروش بی دردسر ۲۰ میلیارد نخ سیگار قاچاق
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قائم مقام وزیــر جهاد گفت: بنابــر آمار ۷ ماهه 
گمــرک، واردات نهاده های دامــی بیش از ۳۵ 
درصد نســبت به مدت مشابه ســال قبل رشد 

داشته است.
علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد گفت: 
هم اکنون نه تنها مشکلی در بحث تامین نهاده 
دامی ذرت و جــو نداریم بلکه به ســبب مازاد 
اعتباری در اختیــار تولیدکننــدگان قرار می 
گیرد. به گفته او، با توجه بــه حجم قابل توجه 
ذرت موجود در بنادر، نگرانی تا پایان سال در این 

خصوص وجود ندارد.
پیمان پاک ادامه داد: نــگاه وزارت جهاد بر آن 
بود که با واردات دانه های روغنی و اســتحصال 
کنجاله از ظرفیت تولید داخل استفاده کند که 
به ســبب افزایش حجم جوجه ریزی  با کمبود 
عرضه کنجاله روبرو شدیم که در نهایت با برنامه 
ریزی برای افزایش حجم واردات پیش بینی می 

شــود که طی ۳ تا ۴ هفته آتی بارهای مختلف 
عرضه شود.

قائم مقام وزیر جهاد افزود: در راســتای افزایش 
حجم واردات و برنامه ریزی با بانک مرکزی، ارز 
واردات نهاده تخصیص داده شده است و اکنون 
۴ کشتی کنجاله خشک در بنادر تخلیه و بخشی 

ترخیص شده است.
به گفتــه او، بنابر آمار ۷ گمــرک واردات نهاده 
دامــی بیــش از ۳۵ درصد نســبت به ســال 
گذشته رشد داشته اســت و همواره این فرآیند 
تا پایان ســال ادامــه دارد. پیمــان پاک گفت: 
پشــتیبانی امور دام ۲ میلیون تــن نهاده برای 
توزیع تــا پایان ســال خریداری کرده اســت. 
همچنین برای دیگر شــرکت ها تامیــن ارز و 
تهاتر از طریق همــکاری وزارت نفــت با بانک 
 ادامه دارد که بر این اساس مشــکلی در تامین 

نهاده نداریم .

رئیس شــورای تامین کنندگان دام گفت: بنابر 
آمار ۸۵ درصد گوشت های توزیعی بازار داخلی 
و ۱۵ درصد وارداتی است. منصور پوریان، رئیس 
شورای تامین کنندگان دام از ثبات بازار گوشت 
خبر داد و گفت: هم اکنون به طور مستمر گوشت 
مورد نیاز بازار اعم از منجمد و گرم گوسفندی و 

گوساله در حال تامین است.
به گفته او، هم اکنون ۸۵ درصد گوشــت مورد 
نیاز بازار از تولید داخل و ۱۵ درصد وارداتی قابل 
تامین اســت. پوریان ادامه داد: علی رغم ازدیاد 
مصرف در دومین ماه پاییز، شــاهد ثبات قیمت 
گوشت در بازار هستیم و پیش بینی می شود که 

با استمرار این روند به قیمت واقعی برسیم.
رئیس شــورای تامین کنندگان دام نرخ کنونی 
هر کیلو دام را ۱۷۰ تا ۱۹۰ هزار تومان اعلام کرد 

و افزود: نرخ کنونی هر کیلو گوشت بسته بندی 
در فروشگاه های زنجیره ای ۳۵۰ هزار تومان و 
گوشــت تولید داخل ۴۰۰ هزار تومان بوده که 
نسبت به ماه های اخیر ۳۰ تا ۴۰ درصد کاهش 

داشته است.
او در ادامه افزود: هم اکنون سبد پروتئین گوشت 
مورد نیاز به طــور کامل قابل تامین اســت که 
پیش بینی می شود روند ثبات و کاهش قیمت 

ادامه یابد.
پوریان از افزایش ۲۰ درصدی عرضه دام نسبت 
به هفته اخیر خبــر داد و گفت: با توجه به زایش 
های مناسب پاییز پیش بینی می شود که ۵ تا ۶ 
میلیون راس به جمعیت دام کشور افزوده شود. 
بنابر آمار جمعیت دام سبک کشور ۶۰ میلیون 

راس و دام سنگین ۴.۵ تا ۵ میلیون راس است.

معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: در ۱۰ سال 
قبل از دولت سیزدهم شاخص رشد اقتصاد کشور 
نزدیک به صفر بود اما در این دو ســال شاخص 
رشد اقتصاد به بیش از ۴ درصد رسیده است، در 
سال جاری نیز در ۶ ماهه نخست، این شاخص به 

۶ درصد رسیده است.
محسن منصوری معاون اجرایی رئیس جمهور 
در مراسم اختتامیه نمایشگاه »روایت پیشرفت« 
که در سالن همایش های باغ موزه دفاع مقدس 
و انقلاب اســلامی قم برگزار شد، طی سخنانی 
اظهار کرد: دولت سیزدهم در حوزه های مختلف 
عملکرد قابل دفاع دارد اما برخی دستاورد های 
مــا مربوط به عــدد و رقــم نمی شــود، برخی 
دستاوردهای ما ریل گذاری ها را تغییر داده است.
وی افزود: برای تبیین دســتاورد ها نیاز اســت 
وضعیت کشور را در ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۱ نگاه 
کنیم ، برای مثال ما دولت را بــا تورم نزدیک به 
۶۰ درصد تحویل گرفتیم. معاون اجرایی رئیس 
جمهور گفت: علاوه بر تورم ۶۰ درصدی حدود 
۴۸۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه داشتیم. 
وی تشریح کرد: دولت ســیزدهم با تدابیر خود 
توانست این کســری بودجه بزرگ را حل کند و 

کشور را به سمت رشد حرکت دهد.
منصــوری با بیــان اینکه دولت موفق شــد در 
حوزه هــای مختلف مشــکلات را برطرف کند، 
اشاره کرد: براساس آمار روزی که دولت را تحویل 
گرفتیم نزدیک به ۲۲ هزار مگاوات کسری برق 
داشتیم، دولت ظرف این ۲ ســال با تدابیر خود 
توانســت یک ســوم این ناترازی را حل کرده و 
حدود ۷ هزار مگاوات تولید خود را افزایش دهد.

منصوری مطرح کرد: روزی که دولت را تحویل 
کردیم براســاس آمار ۱۰ هزار روستا شناسایی 
شده بود که مشکل آب داشــتند، به لطف خدا 
و تلاش دولت ســیزدهم امروز به ۳ هزار و ۵۰۰ 
روســتا ظرف ۲ سال آبرسانی شــده است. وی 
در ادامه بیان کرد: واقعیت این اســت روزی که 
دولت را تحویل گرفتیم در حوزه ذخایر کالاهای 
اساسی در بعضی از استان ها به کمتر از ۲ هفته 

رسیده بود و این از نظر امنیت غذایی یک اتفاق 
خطرناکی محسوب می شود.

معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه دولت 
توجه به ظرفیت های داخلی را در دســتور کار 
خود قرار داده اســت، بیان کرد: اتکا و توجه به 
ظرفیت هــای داخلی تبدیل بــه رویکرد اصلی 
دولت شد و این را اساس کار خود قرار دادیم که 
با اعتماد به جوانان انقلابی و متخصص مشکلات 

کشور را حل کنیم .
منصوری تصریح کرد: بنا به تعبیر رهبر انقلاب 
دولت حداقل در ۵۰ شــاخص عملکــرد رو به 
رشدی داشته اســت، برای مثال در مسئله تورم 
دولت ســیزدهم توانســت تورم را از ۶۰ درصد 
کاهش داده و به زیر ۴۰ درصد برساند. وی ادامه 
داد: در ۱۰ سال قبل از دولت سیزدهم شاخص 
رشد اقتصاد کشــور نزدیک به صفر بوده، اما به 
لطف خدا در این ۲ سال شاخص رشد ما به بیش 
از ۴ درصد رسیده اســت، در سال جاری نیز در 
۶ ماهه نخســت سال این شــاخص به ۶ درصد 

رسیده است.
منصوری درخصوص عملکرد دولت در صنعت 
خودرو، مطرح کرد: در مســئله خــودرو دولت 
توانســت تولید خودرو را از ۷۰۰ هــزار به یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه افزایش دهد، قبول 
داریم همچنان مشــکلاتی در این حوزه وجود 
دارد اما تمام تلاش خود را انجام خواهیم داد. وی 
درخصوص کاهش نرخ بیکاری در دولت سیزدهم 
گفتذ با افتخار گزارش می دهیم نرخ رشد بیکاری 
وارد کانال ۷ درصد شــد، در برخی استان های 
صنعتی مسئله اشتغال نه تنها معضل نیست بلکه 

کمبود نیروی کار هم به وجود آمده است.
منصوری درخصوص آخرین وضعیت طرح انتقال 
آب خلیج فارس به فلات مرکــزی، عنوان کرد: 
این طرح یک روزی در کشور تبدیل به رویا شده 
بود اما به همت دولت مردمی طرح انتقال آب از 
خلیج فارس به فلات مرکزی در ۵ جبهه درحال 
انجام است، فاز اول آن نیز در استان یزد صورت 

پذیرفته است.

شایلی قرائی
ظرفیــت  از  اســتفاده 
شرکت های دانش بنیان یکی 
از رویکردهای وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت در دولت 
ســیزدهم برای برطرف کردن موانع صنعت و حضور 
قوی تر در عرصه بین المللی با رویکرد صادرات محوری 
است. به گزارش ایرنا، یکی از دستاوردهای شرکت های 
دانش بنیان، ورود به عرصه فناوری ها و ایجاد محصولات 
رقابت پذیر با افزایش کیفیت کالاهاست. دانش بنیان ها 
نه تنها منجر به کاهش هزینه ها می شوند بلکه در تولید 
ناخالص ملی و صادرات نقش اساسی ایفا می کنند این امر 
در راستای پرداختن به جایگاه واقعی دانش بنیان ها در 

عرصه های مختلف به ویژه در صنعت است.
سهم شرکت های دانش بنیان ۲ درصد از میزان تولید 
ناخالص ملی اســت هر چند این رقم پایین است اما با 
ایجاد زیست بوم دانش بنیان ها در کشور شاهد افزایش 
این سهم خواهیم بود. »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در اواسط آبان ماه امسال در نامه ای به 

مدیران کل صمت اســتان های سراسر کشور، رویکرد 
حمایتی وزارت صمت از صنایع دانش بنیان و صادرات 

محور این وزارتخانه را ابلاغ کرد.
در این نامه تاکید شده است: »از آنجا که سیاست گذاری 
توسعه صنعتی - معدنی کشور بر عهده ستاد وزارتخانه 
و اجرای آن برعهده استان ها و واحدهای صف است، لذا 
شایسته است معاونت ها و دفاتر تخصصی ستادی نسبت 
به تعیین اولویت ها و برنامه های توســعه در حوزه های 
مختلف صنعتی و معدنی بــا رویکرد حمایت از صنایع 
دانش بنیــان و صادرات محــور با عمــق تولید داخل 
حداکثری اقدام و براین اساس بر برنامه های واحدهای 
ذیربط نظارت و برای تســریع و تســهیل در امور آنان 
حداکثر تلاش را معمول و علاوه بر تایید ثبت سفارشات 
آنان در چارچوب سیاست های ابلاغی و رعایت سهمیه، 
ارزی بر تحقق اهداف مشخص شده برای رشد تولید نیز 
نظارت و در هماهنگی کامل با واحدهای ستادی نظارت 
مستمر بر ثبت آمار تولید و عرضه محصول در سامانه های 
ذیربط را داشته باشند.« در همین راستا و استفاده از توان 
شــرکت های دانش بنان در حوزه صنعت از سوی وزیر 
صمت طی احکامی جداگانه، اعضا و دبیر کارگروه ملی 

صنعت دانش بنیان معرفی و منصوب شدند.

طبق اعلام وزارت صمت، این کارگروه در راستای اجرای 
توافق نامه مشــترک پنج گانه میــان »وزارت صنعت، 
معدن و تجارت«، »معاونت علمــی، فن آوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــور«، »وزارت امور اقتصادی و 
دارایی«، »وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری« و »صندوق 
نوآوری و شکوفایی« با هدف رفع موانع رشد شرکت های 
دانش بنیان و هدایت آنها به حل مسائل ملی و راهبردی، 
بین المللی سازی ظرفیت های دانش بنیان، ایجاد پیوند 
میان شرکت های صنعتی و معدنی بزرگ با شرکت های 
دانش بنیان توانمند و همچنیــن ارتقای توان تحقیق 
و توســعه طرفین تشکیل شــد. اقدامات این کارگروه 
در زمینه دستیابی به »زیست بوم صنعت دانش بنیان 
کشور« و در نهایت تحقق »اقتصاد دانش بنیان« است. 
تشکیل این کارگروه منجر به ارتباط بین صنعتگران و 
دانش بنیانی ها را فراهم می کند تا بتوانند با استفاده از 
توان و ظرفیت یکدیگر سیاست ها و راهبردهای صنعت 
دانش بنیان را تدوین و بر اساس آن حرکت کنند. بر این 
اساس سیاست های حمایتی و تشویقی از دانش بنیان ها 
برای ورود به عرصه صنعت صورت می گیرد تا با رغبت 
بیشتری بتوانند چالش ها صنعتگران را برطرف کنند و 

منجر به عرضه محصولات رقابت پذیر در جامعه شوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

حمایت وزارت صمت از صنایع دانش بنیان افزایش می یابد

رونق صنعت با مشارکت دانش بنیان ها
واردات نهاده های دامی بیش از ۳۵ درصد افزایش یافت

۸۵ درصد گوشت های توزیعی در بازار داخلی است

آینده اقتصاد در دست دانش بنیان ها
مهدی غیبی، کارشناس فناوری اطلاعات

شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه 
به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، 
موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران 
نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه 
گذاری بر روی بخش خــلاق و نگاه نو تغییر پیدا 
کرد. راهکار مناســب برای تحقق رشد اقتصادی 
نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش 

سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.
چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد 
می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث 
بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این 
حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین 
اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا 
وزارت ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی 
برای ایجاد اشــتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز 

ایجاد اشتغال باشد.
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد 
دیجیتال در هــر حوزه ای که وارد شــوند، باعث 
افزایش بهره وری و یا بــه عبارت دیگر مولد بودن 
می شــود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار 
سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است 
در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به 
حوزه اقتصاد مثبت نباشــد، اما در بلندمدت این 
رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث 

ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند 
که نسل جوان با کمترین ســرمایه ها می توانند 
کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این 
حوزه سرمایه گذاری بیشــتری خواهند داشت. 
امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن 
احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا 
یک شــرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری 

نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد. 
یعنی می تواند با ســرمایه ای کمتر، نیروی کار یا 
زمینه رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی 
داشته باشد. شرکت های نوپا برای رشد سریع خود 
نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های 
مختلفی نیز وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد 
سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل 
پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود 

را شروع کنند.

شاخص رشد اقتصاد به 6 درصد رسید

افزایش تولید خودرو 
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تسهیلات ۷ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومانی برای دانش بنیان ها 
مدیر ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی از ارایه تسهیلات هفت هزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومانی در سال گذشته به شرکت های دانش بنیان خبر داد و گفت: تسهیلات ارائه 
شده بخشی از منابع صندوق و بخش دیگر از منابع اهرمی بانک ها در قالب تفاهم نامه هایی 

در اختیار شرکت ها قرار گرفت.
محسن نوتاش در گفت و گویی اظهار داشت: صندوق نوآوری و شکوفایی نهاد تامین مالی 
و حمایتی در راس شرکت های دانش بنیان است و با توجه به اینکه ذیل قانون حمایت 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان تاسیس شده خدماتی را برای این شرکت ها ارائه می 
دهد، بنابر این شرکت های خلاق و فناور نمی توانند از همه خدمات این صندوق استفاده 
کنند. وی افزود: ارائه خدمات داش بنیان در چهار دسته اصلی بوده است که بخش اصلی 

آن ارائه تسهیلات قرض الحسنه و کم بهره تا تسهیلات بانکی را در برمی گیرد.
این مقام مسوول در صندوق نوآوری و شکوفایی به تسهیلگری هایی که این صندوق در اخذ 
تسهیلات بانکی برای شرکت های دانش بنیان دارد، بیان داشت: تنوع ارائه تسهیلات بسیار 
زیاد است؛ جایی تسهیلات بر اساس طرح و برنامه های آتی شرکت ها و در جایی دیگر بر 

اساس سوابق و وضعیت مالی و اعتباری شرکت ها ارائه می شود.
نوتاش مبلغ تسهیلات پرداخت شــده این صندوق به دانش بنیان ها در سال گذشته را 
هفت هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و ادامه داد: تسهیلات ارائه شده بخشی از منابع 
صندوق و بخش دیگر از منابع اهرمی بانک ها در قالب تفاهم نامه هایی در اختیار شرکت 

ها قرار گرفته است.
وی یادآور شد: شرکت های طرح محور در بازه ۱۲ تا ۱۸ ماهه از محل صندوق نوآوری و 
شکوفایی تسهیلات دریافت کردند و شرکت هایی که معیارهای ارائه تسهیلات بانکی را از 
نظر مالی - اعتباری و سوابق داشته باشند بعد از ارزیابی به بانک ها ارجاع می شوند تا بتوانند 

از سقف تسهیلات مدنظر بهره مند شوند.
مدیر ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی ضمانت های گرفته شده از شرکت 
ها را بسیار متنوع خواند و گفت: ضمانت نامه ها از چک و سفته گرفته تا ضامن حقیقی و 
حقوقی و ملکی و بانکی را شامل می شود و سعی داریم تا با انعطاف پذیری برای تسهیلات 
حتی از چند وثیقه همزمان استفاده کنیم تا مشکلی برای دریافت تسهیلات متوجه شرکت 

های دانش بنیان نباشد.

راه اندازی سامانه ارزیابی پیشرفت شبکه ملی اطلاعات
رییس مرکز ملی فضای مجازی از راه اندازی سامانه ارزیابی پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 
خبر داد و گفت: انشاالله به زودی بر اساس شــاخص های موجود عدد پیشرفت را اعلام 
می کنیم. محمدامین آقامیری در خصوص آخرین وضعیت تأیید صحت پیشرفت شبکه 
ملی اطلاعات گفت: تقریباً از اواسط شهریور ماه ارزیابی مجدد شاخص های شبکه ملی 
اطلاعات آغاز شــده که با توجه به اینکه این ارزیابی ها ادامه دارد در حال حاضر برخی 
مستندات آماده و برخی دیگر باید تکمیل شود. می توان گفت که تقریباً ۷۰ یا ۸۰ درصد 

ارزیابی ها از پیشرفت شبکه ملی اطلاعات انجام شده است.
وی در خصوص زمان اعلام میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات یا تأیید صحت پیشرفت 
۶۳ درصدی شبکه ملی اطلاعات افزود: از نظر ما فرایند ارزیابی کامل است یک سری داده ها 
وجود دارد که دستگاه ها باید ارائه دهند. زمانی که این گزارش ها بدستمان برسد میزان 

پیشرفت دقیق شبکه ملی اطلاعات را اعلام خواهیم کرد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی ادامه داد: آخرین پیشرفت رسمی شبکه ملی اطلاعات که 
مرکز ملی فضای مجازی به عنوان ناظر شبکه ملی اطلاعات با ارزیابی برخی شاخص ها 
اعلام کرد همان ۵۷ درصد بود اما ما متوجه شــدیم که برخی از اهداف در نظر گرفتن 
پیشرفت شبکه ملی اطلاعات قدیمی شده است یا برخی شاخص ها زیاد بازتاب دهنده آن 
هدف نبود بنابراین تصمیم گرفتیم این شاخص ها را هم بازنگری کنیم به این ترتیب به جز 

فرایندی که در حال انجام بود بازنگری در شاخص های اهداف هم مطرح شد.
وی گفت: انشاالله به زودی بر اساس شاخص های موجود عدد پیشرفت را اعلام می کنیم 

ولی بازنگری شاخص ها و اهداف یکی از اولویت های اصلی ما است که خواهیم داشت.
آقامیری در ادامه در خصوص مدت زمان ارزیابی وضعیت شبکه ملی اطلاعات و اعلام میزان 
دقیق پیشرفت شبکه ملی اطلاعات گفت: اولین ارزیابی از پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 
در ۳ سال اخیر، مربوط به نیمه دوم سال گذشته می شود اما در حال راه اندازی سامانه ای 
هستیم که بتواند به صورت روتین هر سه ماه یک بار گزارش دقیقی از وضعیت شبکه ملی 

اطلاعات را ارائه دهد.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد است که میزان پیشرفت شبکه 
ملی اطلاعات به ۶۳ درصد رسیده و برنامه است تا پایان سال این میزان پیشرفت به ۷۵ 
درصد برسد و مرکز ملی فضای مجازی به عنوان متولی تأیید صحت این پیشرفت پیشرفت 

دقیق تر شبکه ملی اطلاعات را مطرح خواهد کرد.

مهم ترین پیش نیازهای دولت هوشمند چیست؟
جایگزینی رویکرد مشارکتی به جای کارفرمایی در رابطه میان دولت و بخش خصوصی، 
تنظیم استانداردهای مشــترک برای جمع آوری، ذخیره، مدیریت و به اشتراک گذاری 
داده های دولتی، استفاده از بسترهای ملی نظیر مرکز ملی تبادل اطلاعات، بلوغ بالای 
سازمانی و لزوم تغییر نگرش و اصلاح فرهنگ باز سازمانی از پیش نیازهای ایجاد دولت 
پلتفرمی است. به گزارش ایسنا، در گذشــته جوامع حالت مکانیکی داشتند و برهمین 
اساس سازوکارهای جامعه پذیری و کنترل هنجاری به منظور تثبیت نظم اجتماعی کافی 
بود و متناسب با آن، شعاع اعتماد مورد نیاز محدود بود. اما با پیچیده ترشدن جوامع، ناگزیر 
انواع اعتماد ازجمله اعتماد به دولت و اعتماد به نهادهای سیاسی در بطن نیازهای جامعه 
خودنمایی می کند. اعتماد به عنوان کاتالیزوری قوی برای رشد اقتصادی، بهره وری، توسعه، 

نوآوری، موفقیت در سطح سازمانی و کشوری و عوامل رشد، تعمیم داده می شود.
آن گونه که متخصصان امر می گویند، وقتی سخن از اعتماد عمومی به میان می آید یعنی 
عامه مردم انتظار دارند مقامات و کارکنان سازمان های دولتی با اقدامات خود در تعامل با 
عامه، به انتظارات آن ها پاسخ دهند. به عبارت  دیگر، اعتماد عمومی یعنی انتظار عموم از 
دریافت مثبت پاسخ به خواسته هایشان از طرف متولیان امور عمومی، یکی از مهم ترین 

مسائلی است که جوامع امروزی با آن مواجه اند.
محققان کشورمان در همین راستا و برای ارتقای اعتماد عمومی شهروندان، نقش عواملی 
چون »حکمرانی خوب« و »خدمات دولت الکترونیکی« مورد بررسی علمی قرار داده اند. 
امروزه پنجره ملی خدمات دولت هوشمند با ارائه صدها خدمت، مردم را بی نیاز از تبادلات 
کاغذی کرده است و ســکوهای داخلی، هر روز نقش پر رنگ تری را در اقتصاد دیجیتال 
کشور به خود اختصاص می دهند. در همین رابطه چندی پیش اعلام شد که بر اساس 
تکالیف قانونی، امسال باید ۲۰ درصد خدمات دستگاه های دولتی کاملا بصورت هوشمند 
ارائه شود یعنی مردم و ارباب رجوع نه مراجعه حضوری به دستگاه های ارائه کننده خدمت 
داشته باشند، نه هیچ مدرکی از آن ها مطالبه شود و نه کارمندی در ارائه خدمت نقش داشته 
باشد و خدمت موردنظر کاملا برخط ارائه شود. همچنین با ارائه گزارش نظارتی حوزه کلان 
هوشمندسازی دستگاه های دولتی مشخص شد که براساس آن میزان کاربران ثبت نام 
کرده و دریافت کننده خدمات از پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، ۲۸ میلیون نفر اعلام 
شد. اخیرا محمد خوانســاری-معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
ایران- در همایش پیشرفت های معماری سازمانی ایران با محوریت حکمرانی دیجیتال 
که در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد، ضمن معرفی پروژه های این 
سازمان، چگونگی توسعه معماری دولت هوشمند را تشــریح کرد و به تبیین معماری 
سازمانی در استقرار رویکرد پلتفرمی دولت پرداخت. وی درباره پیش نیازهای ایجاد دولت 
پلتفرمی اظهار کرد: جایگزینی رویکرد مشارکتی به جای کارفرمایی در رابطه میان دولت 
با بخش خصوصی، تنظیم استانداردهای مشترک برای جمع آوری، ذخیره، مدیریت و به 
اشتراک گذاری داده های دولتی، استفاده از بسترهای ملی نظیر مرکز ملی تبادل اطلاعات، 
بلوغ بالای سازمانی و لزوم تغییر نگرش و اصلاح فرهنگ باز سازمانی از پیش نیازهای ایجاد 

دولت پلتفرمی است.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور 
گفــت: صندوق های پژوهش 
فناوری بر مبنای نظام جدید 
رتبه بندی در شــاخص های 

مختلف و بر اساس عملکردشان، امتیاز می گیرند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نشست مدیران صندوق های پژوهش 
و فناوری سراسر کشور با هدف معرفی و تشریح سازوکار 
ارزیابی و رتبه بندی این صندوق ها برگزار شــد. در این 
نشســت که با حضور معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور برگزار شــد، نظام رتبه بندی 
جدید صندوق های پژوهش فناوری و معیارهای ارزیابی 
آن ها، ســازوکار تعامل معاونت علمی با این صندوق ها 

شرح داده شد.
روح الله دهقانی تاکید کرد: »صندوق پژوهش فناوری« 
عنوان مناسب تری برای »صندوق  پژوهش و فناوری« 
است با بیان اینکه این صندوق ها از مهم ترین ابزارهای 
نظام تأمین مالی دانش بنیان ها هســتند، تصریح کرد: 
صندوق های پژوهش فناوری در نظام تأمین مالی فناوری 

و نوآوری و پژوهش هایی که هنــوز به محصول تجاری 
نرسیده اند نقشــی کلیدی ایفا می کنند. وی با اشاره به 
جایگاه این صندوق ها در زیست بوم فناوری، نوآوری و 
اقتصاد دانش بنیان عنوان کرد: یکی از پرسش ها این بوده 
که سازوکار معاونت علمی به عنوان دولت در حمایت از 
این صندوق ها به چه شکلی است. این نظام رتبه بندی 
جدید، ضمن تبیین و تشریح سازوکار تعامل با معاونت 

علمی، نحوه حمایت از این صندوق ها را شفاف می کند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشاره به فعالیت قریب به ۷۳ صندوق پژوهش فناوری 
در کشــور گفت: از چهار ماه پیش برنامــه رتبه بندی 
و ارزیابی ایــن صندوق ها در معاونــت علمی بر مبنای 
بازدهی و عملکردشــان کلید خورد. طی نشست های 
متعدد و بررسی های صورت گرفته توسط کارشناسان، 
شــاخص های ارزیابی این صندوق ها احصاء شــد و در 
قالب یک نظام ارزیابی و رتبه بندی به تصویب رســید. 
صندوق هــای پژوهش فنــاوری بر مبنــای این نظام 
جدید رتبه بندی در شــاخص های مختلف و بر اساس 

عملکردشان، امتیاز می گیرند.
وی خاطرنشــان کرد: صندوق هــای پژوهش فناوری 
براساس امتیازاتی که در شاخص های مختلفی همچون 
میزان سرمایه گذاری خطرپذیر صندوق، میزان صدور 
ضمانت نامه و سهم شأن از توسعه پژوهش فناوری، امتیاز 

کسب کرده و مبتنی بر امتیاز کسب شده در چهار رتبه 
دسته بندی می شــوند. این نظام رتبه بندی و شناخت 
جایگاه صندوق ها، ضمن ارتقای کارآمدی و عملکرد این 
حوزه به حرکت صندوق ها در مسیر صحیح و مأموریت 
واقعی شان کمک می کند و از سوی دیگر، حمایت های 
معاونت علمی را بر اســاس این شاخص ها جهت دهی و 
هدفمند خواهد کرد. در واقع شــفافیت خوبی ایجاد و 
مشخص می شود که هر صندوق بر اساس چه معیارها 

و مؤلفه هایی مورد حمایت صندوق قــرار گرفته و چه 
عملکردی ارائه داده است. دهقانی افزود: صندوق هایی 
که در دسته آخر یا چهارم قرار می گیرند، درصورتی که 
نتوانند امتیازات لازم را کســب کننــد و به حد نصاب 
شاخص ها نرسند، لغو مجوز می شوند تا عملکرد ضعیف 
این صندوق ها، آسیبی به اهمیت و جایگاه صندوق های 
پژوهش فناوری که نقشــی مهم و اثرگذار در توســعه 

زیست بوم فناوری و نوآوری کشور دارند، وارد نکند.

صندوق های پژوهش فناوری بر مبنای »کارآمدی« رتبه بندی می شوند

فعالیت ۷۳ صندوق پژوهش فناوری در کشور
News kasbokar@gmail.com

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوی از 
فعالیت ۲۰۰ شرکت دانش بنیان در حوزه فناوری های 
مرتبط بــا فعالیت های ســازمان اســناد و کتابخانه 
ملی ایران خبــر داد و گفت: این شــرکت ها در حوزه 
فناوری های نوظهور از جمله بلاک چین، اینترنت اشیا، 

داده های ابری و... مشغول فعالیت هستند.
به گزارش ایرنــا، محمدصادق خیاطیان در مراســم 
رونمایی از پروژه بازیابی اطلاعات متنی اسناد آرشیوی 
و استاندارد ALTO که در ســازمان اسناد و کتابخانه 
ملی ایران برگزار شــد، به جایگاه ویژه سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی ایران اشاره کرد و افزود: کتابخانه ملی به 
عنوان حافظه ملی ایرانیان، نقش پرُرنگی در مدیریت 
دانش در سطح ملی دارد. امروز کتابخانه ها و آرشیوهای 
ملی هم از ورود فناوری در امان نیستند. سال ها است 

که موج دیجیتالی شدن به این حوزه رسیده است.
وی یادآور شــد: ورود فناوری به هر حوزه، می تواند در 
درجه نخست زمینه ساز رفاه باشد. فناوری های جدید، 
دسترسی شهروندان به اطلاعات و محتوای کتابخانه ها 
را تســهیل و به آنها کمک می کنند تا ضمن مدیریت 
بهتر اطلاعات، خدمت بهتری به شهروندان ارایه کنند. 
 ،)OCR( امروز به کمک فناوری های پــردازش متن
نسخه دیجیتال بســیاری از کتب و اسناد تهیه شده و 
این کتاب ها قابل جستجو هســتند. همپای تغییرات 
و توســعه فناوری که در بخش های مختلف در دنیا و 
کشــورمان رقم می خورد، در این مجموعه )سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی ایران( نیز از این ظرفیت به خوبی 

استفاده شده است.
عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشــتی با تشریح 
ظرفیت هایی که فناوری هــا در کتابخانه ملی یکی از 
کشورهایی آسیایی ایجاد کرده است، تأکید کرد: این 
کشور با اســتفاده از برنامه ملت هوشمند، سعی کرده 

اســت اجزای فناوری را به زندگی مردم وارد کند و به 
طور خاص در حوزه کتابخانه ملی با ایجاد اپلیکیشن ها 
و سامانه هایی بر بســتر موبایل و تلویزیون، دسترسی 
مردم از منازلشان به کتابخانه ملی این کشور را فراهم 
کرده است. کاربران با استفاده از فناوری واقعیت افزوده 
)Augmented Reality( و گوشــی هوشــمند 
می توانند اطلاعــات و محتوای لازم را به ســرعت در 

اختیار داشته باشند.

در حوزه استفاده از فناوری ها در کتابخانه ها، 
از دنیا عقب نیستیم

خیاطیان اظهار داشــت: شــرکت های خصوصی در 
کشورهای آلمان، آمریکا، فرانسه، ژاپن و انگلیس، دارنده 
بیشــترین پتنت ها در حوزه فناوری های کتابخانه ای 
هستند. بررسی ها در سال ۲۰۲۰ نشان داد، فناوری های 
 )R&D( این حوزه به تازگی از مرحله تحقیق و توسعه
خارج شــده و تا مرحله بلوغ فاصله دارند، بنابراین اگر 
کمی تعجیل کنیم، فاصله ما تا کشورهای توسعه یافته 

معنادار نخواهد بود.
وی درمورد محصــول دانش بنیانی که امــروز از آن 
رونمایی شد، گفت: ایران نیز در استفاده از این فناوری ها 
در کتابخانه ها، چندان از دنیا عقب نیست. بسیاری از 
شرکت های دانش بنیان در حوزه فناوری های نوظهور 
فعالیت می کنند. هرچقدر که بتوانیم دسترســی این 
شرکت ها و پژوهشــگران مان را به داده های مورد نیاز 
برای توسعه این ظرفیت ها تسهیل کنیم، فاصله ما با دنیا 
در این حوزه ها کمتر خواهد شد. در حوزه فناوری های 
مرتبط با فعالیت ســازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران 
نیز بایــد امکانات مورد نیاز را در اختیار شــرکت های 

دانش بنیان و پژوهشگران کشور قرار دهیم.
خیاطیان بــا تاکید بر اینکه هنــوز همه ظرفیت های 

فناوری در حوزه کتابخانه ها توسعه پیدا نکرده است، 
ادامه داد: تقریباً همان فناوری هایی که انقلاب صنعتی 
چهارم را رقم زده انــد، در کتابخانه ها نیز کاربرد دارند. 
داده هــای عظیــم )Big Data(، هــوش مصنوعی، 
بلاک چین، اینترنت اشیاء، واقعیت افزوده )AR( و ... به 
عنوان فناوری های پیشرفته و نوظهور، می توانند فواید 
زیادی برای کاربران و مخاطبــان کتابخانه و مدیران 
آن داشــته باشــد. با توســعه این فناوری ها در حوزه 
کتابخانه ها، انقلاب بزرگی روی خواهد داد و می توانیم 
با استفاده از ظرفیت هایی که در اختیار داریم، پیشرو 

باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: در عین حال برخی مواردی که 
هنوز به صورت سنتی دنبال می شوند، از جمله اسناد 
قدیمی و نسخ خطی می توانند به کمک فناوری هایی 
مانند بلاک چین مدیریت شوند. برای مثال، به کمک 
بلاکچین می توان کاری کرد که صاحبان آرشــیوها و 
نسخ خطی ارزنده، فارغ از آن که آیا نسخه خطی خود 
را به کتابخانــه ملی هدیه می کنند یا نه، یک نســخه 
دیجیتالی از کتاب خود را تهیه و به عموم عرضه کنند 
و حتی از مطالعه آن درآمد هم داشته باشند. بلاکچین 
به ما اجــازه می دهد که هر بار یک نســخه  دیجیتالی 
خوانده می شود، از آن مطلع شویم. بنابراین به کمک 
این فناوری می توان زمینه استفاده پژوهشگران و عموم 
علاقه مندان از نســخ خطی و قدیمی را فراهم کرده و 
در عین حال، برای صاحبان این آثار نیز زمینه کسب 

درآمد را فراهم کرد.

با کمک فناوری  واقعیت افزوده می توان میل 
و شوق کتابخوانی را در کودکان افزایش داد

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی با تاکید بر اینکه 
فناوری ها می توانند به ارتقــای فرهنگ کتابخوانی در 

کشور ما کمک کنند، اظهار داشت: امروز شاهد ظهور 
فناوری هایی هستیم که به کتاب ها جان بخشیده و آنها 
را زنده می کنند. با کمــک فناوری هایی مانند واقعیت 
افزوده )AR(، می توانیم میل و شــوق کتابخوانی را در 
کودکان، نوجوانان و جوانان و حتی میانسالان افزایش 
دهیم. ایــن فناوری ها همچنین بــه تقویت فرهنگ 
اســلامی - ایرانی و احیای هویــت فرهنگی ما کمک 

می کنند.
خیاطیان همچنین با بیان اینکه می توانیم از ظرفیت 
فناوری و نوآوری برای نشــان دادن هویت و فرهنگ 
کشورمان اســتفاده کنیم، یادآور شد: سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی ایران می تواند محمل و محفلی باشد تا 
تاریخ، هویت و فرهنگ ایرانی اســلامی خود را با زبان 
فناوری و نوآوری به دنیا نشــان دهیــم و معتقدم این 

سازمان می تواند در این حوزه پیشتاز و پیشقدم باشد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود بــا بیان اینکه 
صندوق نــوآوری و شــکوفایی، وظیفــه تأمین مالی 
شرکت های دانش بنیان را برعهده دارد و در این راستا 
خدمات متنوعی را به این شرکت ها ارائه می کند، گفت: 
در حوزه فناوری های مرتبط با فعالیت های ســازمان 
اسناد و کتابخانه ملی ایران، ۲۰۰ شرکت دانش بنیان در 
حوزه فناوری های نوظهور از جمله بلاک چین، اینترنت 
اشیا، داده های ابری و ... مشغول فعالیت هستند. باید 
تلاش کنیم تا زمینه اســتفاده از توانمندی های این 

شرکت های دانش بنیان را فراهم کنیم.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی تاکید کرد: ما در 
صندوق نوآوری از شــرکت های دانش بنیان فعال در 
این حوزه هــا، حمایت کرده و تــلاش می کنیم تا این 
فناوری ها، به کمک سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران 
بیاید تا خدمات بهتر، هوشمندانه تر و هدف مندتری به 

عموم شهروندان ارائه شود.

معاون توســعه اقتصاد دانش بنیــان معاونت علمی 
از پیگیری تهیه فهرســت اقــلام راهبــردی تمام 
دســتگاه های اجرایی در راســتای اجرای ماده یک 
قانون جهش تولید دانش بنیــان خبر داد. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، چهارمین جلســه از ســری نشست های 
گفت وگوهای سیاســتی با موضوع »از شرکت های 
دانش بنیان تا اقتصاد دانش بنیــان« با حضور معاون 
توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و به میزبانی 

انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران برگزار شد.
جواد مشایخ، معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در این نشست به تبیین برنامه ها و رویکردهای معاونت 
علمی و فناوری رئیس جمهور در دوره جدید پرداخت.

وی با اذعان به این موضوع که همانند هر حوزه دیگری، 
سیاستگذاری و تنظیم گری نیز نیازمند یادگیری، بلوغ 
و توسعه اکوسیستم است، اشاره کرد: معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در دوره 
جدید سعی کرده بر توسعه ابزارهای مورد نیاز صنایع 
و شــرکت های بزرگ نیز تمرکز کند تا مقدمات نفوذ 
فناوری های جدید در آن صنایع و حرکت به ســمت 

اقتصاد دانش بنیان بیش از پیش فراهم شود.
وی افزود: این حرکت، مبتنی بر فهم گسترده از مفهوم 
اقتصاد دانش بنیان بوده و جداسازی ستادهای توسعه 
فناوری از ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان بخشی 
نیز در راستای همین رویکرد است. یکی از مهمترین 
نقش هایی که دولت می تواند برای دانش بنیان ها ایفا 
کند، بازارسازی و توســعه بازار این شرکت ها است و 
در این راستا، تعاملات خوبی با دستگاه های مختلف 

کشــور به منظور پاســخ به نیازها و اولویت های این 
دستگاه ها برقرار شده است.

مشــایخ از منظر ابزارهای حمایتی بــه نقش قانون 
جهش تولید دانش بنیان در توسعه و تکمیل ابزارهای 
در اختیار معاونت، اشــاره کرد و گفت: اقدامات قابل 
توجهی در راســتای اجرایی ســازی بندهای قانون 
جهش انجام شده اســت. برای مثال در راستای ماده 
۱ قانون جهش تولیــد دانش بنیان، تهیه فهرســت 
اقلام راهبردی توسط تمام دســتگاه های اجرایی در 
دستور کار قرار گرفته اســت تا با استفاده از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان بتوان پاسخ مناسبی برای این 

نیازها ارائه کرد.
وی گفت: همچنین ماده ۱۰ قانــون جهش تولید و 
دادن اختیار ترک تشریفات به منظور ساخت بار اول 
از جمله ابزارهایی است که می تواند به داخلی سازی 
و بومی ســازی ظرفیت های فناورانــه و به کارگیری 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان کمک کند. ابزارهای 
بسیار مناسبی نیز به عنوان مشوق در راستای توسعه 
ســرمایه گذاری و تأمین مالی اقتصــاد دانش بنیان 
در ماده ۱۱ قانون جهش پیش بینی شــده و اقدامات 
قابل توجهی در راســتای اجرایی ســازی آن توسط 
دســتگاه های مختلف و صنایع بزرگ کشــور انجام 

شده است.
در ادامه نشست، مشــایخ به رویکرد جدید معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در راستای تمرکززدایی پرداخت و عنوان کرد: رویکرد 
معاونت در توســعه زیســت بوم دانش بنیان و فناور، 
توسعه زیست بوم در اســتان های مختلف و پرهیز از 
تمرکز صرف بر اســتان های دارای ظرفیت بیشتر در 

این حوزه است.

فناوری پلاسما، یکی از فناوری های مهم و پیشرفته ای است 
که با استفاده از آن می توان محصولات زیادی را توسعه داد. 
اغلب ما از حالت های فیزیکی ماده، تنها جامد، مایع و گاز 
را می شناسیم، اما حالت چهارمی هم وجود دارد که اتفاقا 
فناوری تولید آن در خیلی از موارد کاربرد دارد. پلاســما، 
حالت چهارم ماده است که خواص بسیار منحصر به فردی 
دارد و در زمینه های مختلف ماننــد الکترونیک، اپتیک، 
صنایع دارویی، کشاورزی و پزشکی کاربردهای جذاب و 

منحصر به فردی دارد.
ابوطالب مرادی، مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان ایرانی 
است که از این فناوری برای موارد مختلف استفاده می کند. 
وی با اشاره به فعالیت های متنوع این شرکت اظهار داشت: 
در حوزه صنایع غذایی با استفاده از سامانه ای که در اختیار 
داشــتیم پودر مواد غذایی را طوری اســتریل کردیم که 
روش های مرســوم دیگر مانند کاهش نوترون یا اشــعه 
فرابنفش نمی توانستند در عین حفظ کیفیت غذا، شرایط 
استریل سازی و کاهش بار میکروبی را فراهم کنند. در واقع 
با بهره گیری از فناوری ای که در اختیار داشــتیم، موفق 
شدیم پودری که در صنایع دارویی و صنایع غذایی استفاده 

می شود را استریل کنیم.
این فعال حوزه دانش بنیــان در ادامه افزود: حوزه دیگری 
که در آن موفقیت کســب کردیم، سلول های خورشیدی 
است؛ به این ترتیب که در سامانه پلاسما ماکروویو سطح 
خلاء توانستیم بازدهی سلول های خورشیدی را افزایش 
دهیم و همچنین زمان  مورد نیاز برای تولید این سلول ها 

را کاهش دهیم.
مرادی حوزه دیگر فعالیت این مجموعه را چاپ و بسته بندی 
اعلام و تصریح کرد: قوطی های مرتبط با صنایع مختلف را 
با دستگاه هایی که در شــرکت تولید کرده ایم به گونه ای 
پردازش شده که چسبندگی برچسب ها روی آن ها بهبود 

پیدا کند و این توانمندی را بیابیم که روی پلیمرهای ارزان 
قیمت، چاپ بسیار باکیفیتی را داشته باشیم.

وی پردازش بذرهای گیاهان در داخل محیط پلاسما را از 
دیگر اقدامات این شرکت برشمرد و اذعان داشت: با استفاده 
از دستگاه هایی که در داخل مجموعه خود  توسعه داده ایم، 
سرعت رشــد و جوانه زنی گیاهان مختلف افزایش بسیار 
زیادی یافته است. این موضوع موجب آب بری کمتر، کاهش 
هزینه های تولید و افزایش تولید محصولات گیاهی می شود.
مدیرعامل شرکت در مورد سامانه پوشش دهی لایه های 
کربن شبه الماســی گفت: الماس یکی از گران بهاترین و 
سخت ترین مواد موجود در طبیعت است و این ماده با بازار 
حدود ۹۰ میلیارد دلاری کاربردهای بســیار مختلفی در 
صنعت دارد؛ علاوه بر کاربردهای زینتی و جواهرآلات، در 
قطعات صنعتی که تحت شرایط بسیار سختی قرار دارند 
و ممکن است به دلیل شرایط محیطی، سایش و فرسایش 
زیادی پیدا کنند، الماس پوشش دهی می شود. همچنین در 
سایر حوزه ها مانند سنسورها و بسیاری از مباحث اپتیکی 

نیاز به محیط الماس وجود دارد.
مرادی با بیان اینکه الماس در طبیعت بسیار محدود است 
و برای تولید آن نیاز به شرایطی مانند دمای بالا، فشار بالا 
و زمان زیاد وجود دارد، خاطرنشــان کرد: از همین رو نیاز 
به روش هایی داریم که بتوانیم برای رفع نیاز، الماس را در 
آزمایشگاه رشد دهیم. یکی از ســامانه هایی که می تواند 
شکل های مختلف الماس را روی سطوح گوناگون ایجاد 
کند، محیط پلاسما است.او، سختی لایه های شبه الماسی 
را به دلیل وجود نانوالماس و شبکه کریستالی الماس گونه 
داخل آن ها شــبیه به الماس ارزیابی کرد و گفت: مزیت 
دیگری هم که دارند این است که سایش آنها نزدیک به صفر 
است؛ یعنی علاوه بر اینکه ســختی بالایی دارند، از میزان 

سایش پایین هم برخوردارند.

امکان بهره مندی کتابخانه ملی از ظرفیت ۲۰۰ شرکت دانش بنیان 

پردازش بذر گیاهان با فناوری پلاسما توسط محققانپیگیری تهیه فهرست اقلام راهبردی دستگاه ها در »قانون جهش تولید«
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سبکزندگي

ســخنگوي كميســيون بهداشت و 
درمــان مجلس با تاكيــد بر ضرورت 
پرداخت سرانه بيمه سلامت ايرانيان 
از ســوي دولــت، گفــت: بعضي از 
داروهــا و خدمــات از جمله خدمات 
دندانپزشــكي و داروهاي تك نســخه اي هنوز تحت پوشش 
 بيمه نيســتند كه ايــن موضوع مشــكلاتي را بــراي جامعه

 ايجاد مي كند. 
محمد حســين قرباني با بيان اينكــه در كل مي توان ارزيابي 
مثبتــي از عملكرد بيمه ســلامت ايرانيان ارائه كــرد، اظهار 
داشــت: بر اســاس گزارش ارائه شده در گذشــته حدود 14 
تا 16 ميليون نفــر فاقد بيمه بودنــد اما  با توجــه به تامين 
اعتباري كه از ســوي مجلس براي دولت تكليف شــده مبني 
بر آنكــه از يك درصــد ارزش افــزوده، همه روســتاييان و 
عشــاير و شــهرهاي زير 20 هزار نفر از بيمه سلامت ايرانيان 
برخوردار باشــند،  الان 98 درصد مردم داراي بيمه سلامت 
 ايرانيان هســتند كه اين را مي توان گامی بســيار مهم و موثر 

دانست. 
نماينده مردم آســتانه اشرفيه در مجلس شــوراي اسلامي، 
ادامه داد: از ديگر نكات مثبت بيمه ســلامت ايرانيان آن است 
كه امروزه اين آمادگي را دارد تا بيماران را در مراكز دولتي به 

صورت سريع مورد حمايت بيمه اي قرار دهد. 
اين نماينده مردم در مجلس نهم در گفت وگو با تسنيم تصريح 
كرد: تنها نكته قابل تامل در عملكرد بيمه سلامت ايرانيان آن 
است كه بيمه سلامت ايرانيان نتوانسته سرانه بيمه اي خود را 
از دولت وصول كند اين يكي از ضعف هايي اســت كه امروز در 
صنعت بيمه مورد توجه است درحالي كه اگر بيمه بتواند با تدبير 
و درايت، تعاملي با دولت داشته باشد و اين سرانه را به 98 هزار 
تومان برساند، ارائه خدمات بيمه نيز افزايش پيدا خواهد كرد. 

قرباني با انتقاد از اينكه آنچه كه اكنون مانع ارائه خدمت درست 
و باكيفيت بيمه شده، سرانه پايين آن است، به خانه ملت گفت: 
در حال حاضر اين سرانه 18 هزار تومان است و اگر قرار باشد 
دولت به وعده خود مبني بر پرداخت 400 ميليارد تومان عمل 
كند سرانه هر نفر به 25 هزار تومان مي رسد كه در اين شرايط 

باز هم با سرانه 98 هزار توماني فاصله خواهيم داشت. 
وي تاكيد كرد: بعضي از داروها و خدمات هنوز تحت پوشــش 
بيمه نيســتند از جمله خدمات دندانپزشكي كه مشكلاتي را 

براي جامعه ايجاد مي كند و همچنين داروهاي تك نسخه اي 
و وارداتي نيز از پوشش بيمه خارج شد و از اينرو يك نارضايتي 
را در بين مــردم به وجود آورده اســت؛ از ســويي ديگر بايد 

كارخانجات داروسازي را مجاب به توليد دارو كنيم و دوم آنكه 
فرهنگسازي براي پزشــكان ايجاد شود كه داروهاي داخلي را 

براي مردم تجويز كنند. 

اين نماينده مردم در مجلــس نهم، افزود: بــا توجه به تدبير 
و درايت مجلــس در بودجــه 94 و همكاري دولــت انتظار 
داريم ســرانه بيمه به بيمه ســلامت ايرانيان اختصاص يابد و 

تحت پوشــش قرار دادن تمام داروهاي مورد نياز به ويژه تك 
نســخه اي ها و توجه به حوزه دندانپزشكي بايد از اولويت هاي 

بيمه سلامت ايرانيان در سال جديد باشد. 

سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس از عملكرد بيمه ها  انتقاد كرد

ضعفبيمههادرپوششداروهايوارداتي

مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشي 
و بهداشتي سازمان غذا و دارو از ادامه اعمال محدوديت 
بر واردات مواد غذايي، آرايشــي و بهداشتي خبر داد. 
ســيد هدايت حســيني، برنامه ريزي هاي سال 94 را 
براساس برنامه ها و سياســت هاي اقتصاد مقاومتي و 
سياست هاي كلي نظام دانست و گفت: در اين راستا ما به توليد داخل، حمايت از 
آن و همچنين حمايت از صادرات مواد غذايي، آرايشي و بهداشتي كه مي تواند 
تاثير خوبي بر بحث اقتصاد مقاومتي در حوزه مواد غذايي و آرايشي و بهداشتي 
داشته باشد، توجه بسيار جدي تري داريم. وي تاكيد كرد: البته در زمينه واردات 
مواد غذايي، آرايشي و بهداشتي سعي مي كنيم تا حد امكان محدوديت هايي از 

لحاظ قانوني اعمال كنيم. 

 سهم قاچاق محصولات آرايشي در بازار ايران
وي در پاســخ به اينكه آيا ســهم قاچاق با اعمال محدوديت واردات افزايش 
نمي يابد؟ افزود: مبناي قاچاق امري نادرست و مخفيانه است و به همين دليل 
ثبت نشده و آماري از آن در دست نيست. البته در محصولات آرايشي و بهداشتي 
ميزان قاچاق بيشتر بوده و حجم بيشتري از بازار را به خودش اختصاص مي دهد. 
درحالي كه در حوزه مواد غذايي به ويژه صنايع غذايي با ميزان قاچاق بســيار 

كمتري  روبه رو هستيم. 
مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشي و بهداشتي سازمان غذا 
و دارو اعمال محدوديت ها در واردات مواد غذايي را در راســتاي سياست هاي 
اقتصاد مقاومتي براي رســيدن به خوداتكايي عنوان كرد و ادامه داد: در اين 
راستا بايد بيشــتر روي محصولات توليد داخل تكيه كنيم، ضمن اينكه بايد 
زيرساخت ها و مباني قانوني را هم زيرنظر داشته باشيم. بر همين اساس سعي 
مي كنيم در زمينه واردات كالاهاي با كيفيت متوسط و غيرضروري، با تامين 
نيازهاي قانوني لازم، محدوديت هاي خود را اعمال كنيم كه البته اين قضيه از 
زمان ابلاغ سياست هاي اقتصاد مقاومتي به تدريج آغاز شده و اميدواريم امسال 

نيز تقويت شده و ادامه يابد. 
حســيني همچنين تصريح كرد: در داخل كشــور توان خوبي بــراي توليد 
محصولاتي مانند شيريني و شكلات داريم اما از نظر فردي كه اقدام به قاچاق 
مي كند، توجيهي وجود ندارد كه بخواهد كالاي قاچاق اين گروه را وارد كند، 
بنابراين سهم قاچاق كالاهاي ما در حوزه غذا بسيار محدود و در حوزه آرايشي 
و بهداشتي بيشتر است اما از آنجا كه ميزان محصولات قاچاق در جايي ثبت و 

ضبط نمي شود، درواقع آماري هم در اين زمينه ممكن است در دست نباشد. 

  شيريني و شكلات؛ نقطه قوت صادرات مواد غذايي
وي با تاكيد بر قوي بودن ايران در توليد برخي صنايع غذايي مانند شيريني و 
شــكلات، اظهار كرد: يكي از نقاط قوت ما در صادرات مواد غذايي در ارتباط با 
صنايع شيريني و شكلات است و ما صادرات بسيار خوبي در اين زمينه داريم. 
همچنين در صادرات صنايع لبني به كشورهاي ديگر نيز فعاليم. در ارتباط با 
پودرهاي شوينده و صنايع آرايشي بهداشتي صادرات خوبي داريم و حتي اخيرا 

در زمينه برخي فرآورده هاي آرايشي نيز شروع به صادرات كرده ايم. 
حســيني با تاكيد بر لزوم استفاده از پتانسيل ايجاد شــده در زمينه صادرات 
و با ابراز اميدواري نســبت به تقويت صادرات در زمينه هاي غذايي، آرايشــي 
و بهداشــتي، گفت: اميدواريم با حمايتــي كه انجام مي دهيم، تســهيلاتي 
كه ارائه مي كنيم و روان ســازي هايي كــه ايجاد مي كنيــم، بتوانيم صادرات 

در ايــن زمينه هــا را تقويت كــرده، توســعه داده و ضمن تاميــن نيازهاي 
 داخلي خــود در كشــور بتوانيم پوشــش خوبــي را در بخش صــادرات در

 ساير كشورها فراهم كنيم. 

  صادرات شكلات ايران به اروپا
مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشــي و بهداشتي سازمان 
غذا و دارو ادامه داد: صادرات ما به روســيه روند خوبي داشته و صدور كالا به 
كشورهايي مانند عراق، افغانستان و كشــورهاي شمالي درياي خزر نيز انجام 
مي شــود . در ارتباط با شيريني و شكلات حتي به كشــورهاي اروپايي و قاره 

 آمريكا هم صادرات داريم؛ اين پتانسيل خيلي خوبي است كه بايد بتوانيم از آن 
استفاده كنيم. 

  چراغ راهنماي تغذيه اجرا مي شود
حسيني در بخش ديگري از صحبت هايش با اشاره به برنامه هاي سازمان غذا و 
دارو در حوزه تغذيه، از اجراي چراغ راهنماي تغذيه از ابتداي امسال خبر داد و 
اظهار كرد: برنامه هاي ما طبق شعار سازمان بهداشت جهاني با محوريت ايمني 
و سلامت غذاست. اميدواريم كه برنامه چراغ راهنماي تغذيه در اوايل سال 94 
درباره تعدادي از محصولات اجرا شود. البته داشتن چراغ راهنماي تغذيه كه در 

نيمه دوم سال 93 ابلاغ شد، بر همه صنايع بعد از گذشت يك سال و نيم از زمان 
ابلاغ ضابطه الزامي است.  وي افزود: با اين وجود صنايعي كه داوطلب داشتن 
چراغ راهنماي تغذيه هستند، احتمالا از اوايل ســال 94 مي توانند آن را اجرا 
كنند تا به تدريج مردم چراغ راهنماي تغذيه را در سطح محصولات غذايي و در 
برچسب گذاري ها بينند و در طول سال بر تعداد صنايعي كه از اين چراغ راهنما 
استفاده مي كنند، افزوده شود.  حسيني در پايان چند طرح عمده در سال 94 را 
تحول در حوزه لبنيات، تحول در حوزه برچسب گذاري مواد غذايي و تحول در 
حوزه نان عنوان كرد و آن ها را در حال بررسي هاي كارشناسي نهايي دانست و 

گفت: شروع عملياتي اين طرح ها در سال 94 خواهد بود. 

يك مقام مسئول در سازمان غذا و دارو: 

وارداتلوازمآرايشيمحدودميشود
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کشاورزي

رئيــس انجمن علــوم خــاك ايران 
گفــت: كنــار كمبــود منابــع آبي 
بايد دربــاره روند تخريــب خاك در 
كشــور نيز هشــدار داد زيرا از 18/5 
ميليون هكتار اراضي كشاورزي 1/3 
 ميليون هكتار اراضي مناســب براي كشــاورزي باقي مانده

 است. 
منوچهر گرجي گفت: با توجه به نقش خاك در كشــاورزي 
اين مــاده اهميت فراواني بين كشــورهاي جهــان و تامين 
نيازهاي افــراد دارد و تغييــر كاربري اراضي كشــاورزي به 
 غيــر در كشــورهاي پيشــرفته تقريبــا امــري غيرممكن 

است. 

 حاد شــدن وضعيت منابع آب در صورت متوقف 
نشدن تخريب خاك

رئيس انجمن علوم خاك ايران، افزود: در كشــورهاي داراي 
كشــاورزي پيشــرفته براي حفظ منابع خاك، سازمان هاي 
عريض و طويلي در وزارت هاي كشــاورزي يا محيط زيســت 
ايجاد شده است اما در كشور ما تنها به آب به عنوان يك مساله 
و بحران جدي نگاه مي شود درحالي كه اگر روند تخريب خاك 
 در كشور متوقف نشــود وضعيت منابع آبي روزبه روز حادتر 

مي شود. 
  اراضي، ديگر توان ذخيره سازي آب هاي جاري را 

ندارند
 وي با اشــاره به اينكــه يكــي از مهم ترين دلايــل كم آبي، 
ذخيــره نشــدن آب هــاي زيرزمينــي و هدررفــت آب 
ناشــي از فرســايش خاك اســت، خاطرنشــان كرد: دليل 
افزايش دفعات بروز ســيل در ســال هاي اخيــر، تخريب و 
فرســايش خاك اســت و در برخي مناطق كشــور، اراضي 
 ديگر تــوان نگهــداري و ذخيره ســازي آب هاي جــاري را

 ندارند.
  فرسايش خاك ، عامل ايجاد ريزگردها

عضو هيات علمي دانشــگاه تهران با بيان اينكه ســالانه يك 
درصد ظرفيت آب ســدهاي كشور به وســيله رسوب خاك 
پر مي شــود، ادامه داد: سرعت »فرســايش خاك« در ايران 
ناشــي از تخريب اراضي، عدم توجه بــه حاصلخيزي خاك، 
شــخم غلط، از بين بردن پوشــش گياهي و غيره به شــدت 

افزايش يافته كه اين امرعامل بروز پديــده جديد ريزگردها 
نيز اســت. وي تصريح كرد: از 18 و نيم ميليون هكتار اراضي 
كشــاورزي تنها 1/3 ميليون هكتار اراضي حاصلخيز )كلاس 
يك( و ايده آل براي كشاورزي است و مابقي محدوديت هايي 
مانند شــيب زياد، شــوري )در درجات مختلف(، ســنگلاخ 
بــودن و عمق كم خــاك دارد كه ايــن ميزان نيــز به دليل 

 نزديكي به شهرها و روستاها هرساله در حال كاهش و تغيير
 كاربري است. 

   معاونت آب و خاك يا فقط معاونت آب؟
گرجي اظهار داشــت: مســئول حفظ خاك اراضي كشاورزي، 
معاونت آب و خاك )معاونت آب، خــاك و صنايع( وزارت جهاد  

كشاورزي است اما بايد تابلوي اين معاونت را كند و تابلوي معاونت 
آب نصب كرد زيرا تا به امروز هيچ گونه فعاليتي براي حفظ منابع 
خاك بخش كشاورزي انجام نداده است. به گزارش تسنيم، وي 
در پايان با اشــاره به مهم ترين دلايل تخريب خاك در كشــور، 
اظهار داشــت: تغيير اراضي كشاورزي، فرســايش خاك، شور 
شدن اراضي و كاهش حاصلخيزي و ازدست رفتن عناصر غذايي 

خاك از مهم ترين دلايل تخريب موجودي خاك بوده و روزبه روز 
كيفيت خاك كشور درحال كاسته شدن است. گفتني است كه 
براي تاكيد بر اهميت خاك در زندگي مردم، سازمان ملل سال 
2015 را با عنوان سال جهاني خاك نامگذاري كرده است. ايران 
 از لحاظ »فرسايش خاك« رتبه اول را ميان كشورهاي آسيايي

 دارد. 

فقط 1/3 ميليون هكتار از اراضي كشاورزي باقي مانده است

هشدار درباره روند تخریب خاک در کشور

معاون وزير جهاد كشاورزي با تاكيد بر 
اين موضوع كه واردات برنج كماكان 
لازم نيســت، گفت: بازار برنج راكد و 
اين محصول فراوان اســت، بنابراين 
نياز به واردات نيست. عباس كشاورز، 
معاون وزير جهاد كشاورزي درباره ســفر هيات هندي براي 
مذاكره با ايراني ها درباره از ســرگيري تجارت برنج با ايران، 
گفت: با توجه به ميزان برنج توليدي كشور و برنج هاي وارداتي 
ثبت سفارش قبلي در سال 93 نياز به واردات اين محصول به 

كشور وجود ندارد. 

بي اطلاعي از سفر هيات هندي به ايران
وي با بيان اينكه اطلاعي از ســفر اين هيــات هندي به ايران 
ندارد، گفت: احتمالا ســفر اين هيات بــراي رفع اختلافات 
درباره آلودگي برنج هاي هندي است و ممكن است، اين سفر 
با هماهنگي وزارت بهداشت مهيا شده باشد. معاون وزير جهاد 
كشــاورزي تصريح كرد: سال گذشــته وزارت بهداشت براي 
تحقيق درباره آلودگي برنج هاي هندي به هند ســفر داشته 
و احتمال دارد، سفر هيات هندي به ايران در اين مورد باشد. 
كشاورز با تاكيد بر اين موضوع كه واردات برنج همچنان لازم 
نيســت، گفت: بازار برنج راكد و اين محصول فراوان اســت، 

بنابراين نيازی به واردات اين محصول نداريم. 

يك ميليون تن ثبت سفارش قبلي وجود دارد
معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار داشت: ثبت سفارش واردات 
مكانيزم خاص خود را دارد و قطعا براي واردات اين محصول از 
وزارت جهاد كشاورزي نظرخواهي مي شود. كشاورز تصريح 
كرد: سال گذشته حدود يك ميليون و 850 هزار تن برنج توليد 
و با واردات حدود يك ميليون تن برنج از ثبت ســفارش قبلي 

هيچ نياز به واردات و ثبت سفارش جديد وجود ندارد. 

قانع كردن كشــاورزان مناطق كم آب به كشت 
نكردن برنج

وي درباره كشت برنج در اســتان هاي غير از استان هاي شمالي 
گفت: از برنج كاران در استان هاي غير از استان هاي شمالي حمايت 
نمي شود و در تلاش هستيم تا كشاورزان را قانع كنيم كه با توجه به 
وضعيت آب كشور كشت اين محصول در استان هاي كم آب براي 
كشور مفيد نيست. كشاورز بيان داشت: قانوني درباره ممنوعيت 
برنج در استان هايي غير شمال كشور وجود ندارد، ولي اگر ضرورت 

ايجاب كند، پيگير اين مساله مي شويم. 

بسته حمايتي 10 ساله براي افزايش توليد برنج
وي با اشــاره به تدوين يك طرح براي افزايش توليد برنج در 
استان هاي شمالي كشور، اظهار اميدواري كردكه اين طرح با 
كمك و حمايت از دولت عملياتي می شود. معاون وزير جهاد 
كشاورزي تصريح كرد: طرح مذكور يك بسته كامل است كه 
با اجراي پروژه هاي مختلف آن در طول 10 سال مي توان توليد 

برنج در كشور را افزايش داد. كشــاورز گفت: تجهيز نوسازي 
شاليزارها، توسعه مكانيزاسيون، توســعه نشاء مكانيزاسيون 
براي كاهش هزينه، به كارگيري ارقام جديد، تمركز، ترويج و 
نوسازي كارخانه هاي برنج كوبي از جمله مسائلي است كه در 

اين طرح مطرح است.

سفر برنجي هندي ها به ايران در ابهام است!
پيش از اين اعلام شده بود يك هيات تجاري هندي قرار است 
عازم تهران شود و مهم ترين دستور كار اين هيات از سر گيري 
صادرات برنج به ايران اســت. هند قصد دارد مجددا صادرات 
برنج به ايران را كه حجم ذخاير آن كاهش يافته از سر بگيرد. 

آجاي ساهاي، رئيس فدراســيون سازمان هاي صادراتي هند 
در اين باره گفت: ايران سال گذشــته تعرفه واردات برنج را تا 
۴5 درصد افزايش داده بود، زيرا در ســال 15-201۴ داراي 
ذخاير كافي بود. اما اكنون ذخاير اين كشــور تقريبا به اتمام 
رسيده و ايران قصد دارد تعرفه واردات را مجددا پايين بياورد 

و همانند سال 1۴-2013 شروع به واردات برنج از هند كند. 
در حالي كه اعلام شــده بود اين هيات هنــدي ابتداي هفته 
جاري به تهران عزيمت خواهد كرد مقامات رســمي تجاري 
 ايران و همچنين مسئولان وزارت كشاورزي از اين سفر اظهار

 بي اطلاعي مي كنند. 

 تاكيد معاون وزير جهاد كشاورزي بر كافي بودن ذخيره برنج داخلي و خارجي 

نيازي به واردات برنج نيست
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ظرفیت های پنهان صنعت سنگ 
در نمایشگاه اصفهان 

ایــران در حــال حاضــر یکــی از بزرگ تریــن 
تولیدکننده های  سنگ های تزیینی و نما در سراسر 
جهان است. با وجود چنین ظرفیتی هنوز نتوانسته ایم 
سهم مناسبی در تجارت جهانی سنگ پیدا کنیم. این 
در حالی است که ذخایر غنی و مرغوب سنگ ایران، 
زمینه لازم برای داشتن  جایگاه مناسب در بازار جهانی 
سنگ را در دســترس قرار داده است.  بین المللی 
سازی در صنعت سنگ از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است، چرا که صنعت سنگ کشور همچون صنایع 
دیگر دارای قابلیت ها و ظرفیت های فراوانی است و 
توجه و سرمایه گذاری در این زمینه می تواند به تنوع 
صادراتی ایران کمک چشمگیری کند و نمایشگاه به 

یقین ابزار مهمی در مسیر بین المللی سازی است. 
در این میــان اصفهان همواره به عنــوان یکی از 
اصیل ترین و مهم ترین مراکز تولید و فرآوری سنگ 
در کشور شناخته شده است. نمایشگاه سنگ این 
استان از اهمیت ملی و بین المللی برخوردار است 
و همواره مورد اســتقبال تولیدکنندگان و تجار 
داخلی و خارجی قرار گرفته اســت.  نمایشــگاه 
بین المللی اصفهان از یکــم لغایت چهارم آذرماه 
میزبان »هجدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ، 
معادن، ماشین آلات و صنایع وابسته« خواهد بود. 
در این نمایشگاه که بیش از 130 شرکت حضور 
خواهند داشت، شرکت هایی از استان های تهران، 
اصفهان، البرز، قم، خراســان رضوی، آذربایجان 
غربی، اراک، لرستان و اردبیل صاحب غرفه هستند 
و همچنین نمایندگان شــرکت های خارجی از 
کشــورهای ترکیه، پرتغال، کره جنوبی و پاویون 

کشورهای چین و ایتالیا نیز حاضر خواهند بود.
هجدهمین نمایشگاه ســنگ اصفهان در حالی 
برگزار خواهد شــد که طیف وســیعی از فعالین 

مرتبط با صنعت سنگ در آن مشارکت می کنند.
 معدن داران بــا ارائه متنوع ســنگ هــای کوپ، 
کارخانجات سنگ های ســاختمانی، ماشین آلات 
استخراج، ماشین آلات فرآوری سنگ، ابزار و تجهیزات 
تخصصی معادن و کارخانجات سنگ در این نمایشگاه 
به ارائه خدمات و دستاوردهای خود خواهند پرداخت.  
شــرکت »رســتاک پادویژن« به عنوان مجری این 
نمایشگاه قرارداد همکاری را با شرکت »سنگ یاب« 
منعقد کرده است که در قالب آن نمایشگاه هجدهم 
رویکرد متفاوت تری را نســبت به دوره های پیشین 
دنبال خواهد کــرد. برگزاری دوره های آموزشــی، 
ایونت های معماری با حضور معماران و ســازندگان 
استان اصفهان بخشی از اهدافی است که این تفاهم نامه 
همکاری دنبال می کند و امید می رود که به هم افزایی 
بیشتر فعالین صنایع وابســته به سنگ منجر شود.  
همچنین شناخت دقیق زنجیره ارزش و زنجیره تامین 
و تلاش و برنامه ریزی در جهت بهبود و ارتقاء کارائی 
و اثربخشی از اهداف دیگری است که برگزارکنندگان 

این نمایشگاه دنبال می کنند.

حمایت فولاد مبارکه از 400 طرح دانشگاهی
 تحقق اهداف فولاد مبارکه با نگاه 

کلان به ظرفیت های داخلی

محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در آیین افتتاح مرکز نوآوری این شرکت 
در دانشگاه اصفهان:در حوزه نوآوری، به نوآوری 
باز روی آورده ایم و طی یک سال…، محمدیاسر 
طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه در 
آیین افتتاح مرکز نوآوری این شرکت در دانشگاه 
اصفهان:در حــوزه نوآوری، به نــوآوری باز روی 
آورده ایم و طی یک سال گذشــته تلاش ما این 
بود که همه دانشــجویان، اساتید و ظرفیت های 
دانشگاهی، هسته های فناورانه، شرکت های نوپا و 
شرکت های نابالغ را استفاده کنیم تا اصفهان را به 

قطب فناوری و نوآروی کشور تبدیل کنیم.
این امر نیازمند زیرســاخت هایی ازجمله توسعه 
زیرساخت های علمی در مراکز دانشگاهی است که 
مراکز نوآوری صنایع از جمله این زیرساخت هاست. 
تخصیص گرنت ها از جمله اتفاقاتی اســت که به 
صورت جدی در فولاد مبارکه دنبال می شود به 
گونه ای که تاکنون بیش از یک هزار و ۲00 موضوع 
بررسی شده و بالغ بر ۴00 طرح برای حل مسایل 
و مشــکلات صنعت فولاد و دیگــر صنایع برای 

مشارکت مورد تایید قرار گرفته است  .

اخبار

خیریانپور معاون استاندار مازندران مطرح کرد:
ضرورت ایجاد ستاد اشتغال در همه 

دستگاه های اجرایی مازندران 
نخستین نشســت کمیته تخصصی در ذیل 
کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری 
با محوریت بررسی راهکارهای تامین نیروی 
کار مــورد نیاز صنایع به ریاســت »حســن 
خیریانپور« معاون هماهنگی امور اقتصادی 
و گردشگری اســتاندار مازندران و با حضور 
»سیدحسین درویشــی« مدیرکل آموزش 
فنی و حرفه ای، مدیران کل دســتگاه های 
 مربوطه استان و ســایر اعضاء در استانداری

 برگزار شد.
حســن خیریانپور معــاون هماهنگی امور 
اقتصادی و گردشــگری اســتاندار مازندران 
در این نشســت با اشــاره به اینکه، امسال با 
توجه بــه تاکید اســتاندار محتــرم اهتمام 
خود را در اشــتغال فــارغ التحصیلان بیکار 
گذاشــتیم بیان کرد: همه ی تــلاش خود را 
بایــد بــرای کاهش نــرخ بیکاری بــه ویژه 
 در جامعــه فــارغ التحصیلان بیــکار به کار

 ببندیم.
وی افزود: بــر اســاس آخرین آمــار مرکز 
آمار ایــران نرخ بیــکاری اســتان مازندران 
به ۶.۴ درصــد کاهش یافتــه در صورتی که 
متوســط نرخ بیــکاری کشــور ۷.۹ درصد 
اســت و از 3۸ هزارو ۶۸۲ نفر مورد اشــتغال 
یافته که در ســامانه وزارت کار ثبت شــده 
 اســت ۴ هــزار و ۸0۴ نفر فــارغ التحصیل 

بیکارهستند.
خیریانپور اظهار کرد: ما در ســال گذشــته 
۴00 میلیارد تومان تســهیلات ارزان قیمت 
تبصــره 1۸ و ۴ درصــدی به پــارک علم و 
فنــاوری اختصاص دادیم کــه جامعه هدف 
ما اشــتغال فارغ التحصیلان بیکار و افرادی 
کــه در حــوزه حرفه هــای دانــش بنیان و 
 کســانی که در حوزه فناوری های نوین نقش 

دارند بود.
وی خاطر نشــان کــرد: که دانشــگاه های 
سراســر اســتان باید نســبت به متناسب 
ســازی رشــته ها و درآمــوزش و پــرورش 
 هدایــت تحصیلــی در اولویــت امــور قرار 

گیرد.
این مسئول : نســبت به ضرورت ایجاد مراکز 
جــوار کارگاهی تاکید و خاطرنشــان کرد: با 
هماهنگی دستگاه های مرتبط در حرفه های 
پر اســتقبال دوره های مهارتی برگزار شود و 
دستگاه ها در راســتای تعهد اشتغال تمرکز 
ویژه ای داشته باشند و ستادی را تحت عنوان 
ستاد اشــتغال فارغ التحصیلان بیکار ایجاد 

کنند.
سید حسین درویشی مدیرکل آموزش فنی 
و حرفه ای مازندران، نیز در این نشســت از 
جدیت بــرای اجرای آموزش هــای مجازی 
خبر داد و گفــت : در۶ ماه دوم امســال ۴3 
میلیارد ریال، برای ایجاد کارگاه های مجازی 
و هوش مصنوعی )ســیمیلاتور( جهت ارائه 
آموزش هــای مهارتی بــه گروه های هدف 
آمــوزش و پرورش، پادگان ها، دانشــگاه ها و 
دانش آموختگان از 1۹ گروه هدف اداره کل 
 آموزش فنی و حرفــه ای مازندران تخصیص 

داده شد.

افتخار آفرینــی نخبه مهارتی 
مازندران در مســابقات آزاد 

جهانی، روسیه

کســب مدال نقــره )امیــن آهنگــر” نخبه 
و  فنــی  آمــوزش  کل  اداره   مهارتــی 
حرفــه ای اســتان مازندران، در مســابقات 
آزاد جهانــی) HI- TECH( بــه میزبانی 
 روســیه۲0۲3 در رشته جوشــکاری، از آن 

خود کرد.
لازم بــه ذکر اســت؛ کســب این عنــوان با 
تلاش نخبه کشــوری، مهارت آموخته مرکز 
آموزش فنــی و حرفه ای ۲۲ بهمن ســاری 
 و زحمات کامیــار صادقی مربــی این مرکز 

صورت گرفت.

اخبار

اصناف

رئیــس اتحادیــه صنف 
موسسات و شــرکت هاي 
کالاي  حمل ونقــل 
دخالــت  برون شــهري 
سازمان هاي موازي را یکي 

از بزرگ ترین مشکلات صنف خود بیان کرد. 
حســین احمدي زاده بــا بیان این مطلــب که در 
ســازمان راهداري و حمل ونقل کشور تشکل هاي 
مختلفي وجود دارد، عنوان کرد: متاسفانه دخالت 
ســازمان هاي موازي باعث بروز خلل در بسیاري از 

مسائل این اتحادیه مي شود. 
وي با تاکید بر اثرگذاري منفي تحریم ها بر وضعیت 
اقتصــادي صنف خــود تصریح کرد: فرســودگي 
نــاوگان حمل ونقــل و افزایــش سیســتم هاي 
تک واحــدي تاثیــرات ناخوشــایندي بــر روند 
کاري اعضاي صنــف دارد و طبق آمار مشــخص 
شده اســت که کامیون هاي فرســوده در هر 100 
کیلومتــر ۶0 لیتــر گازوئیــل مصــرف مي کنند 
 درحالي که یک کامیون ســالم بــراي طي طریق 
100 کیلومتر تنها به نصف این میزان سوخت نیاز 

دارد. 
احمدي زاده با بیان اینکه سیستم هاي تک واحدي 
ناوگان در بخش حمل ونقل مشــکلات این بخش 
را دوچندان کرده اســت، اذعان داشــت: در حال 
 حاضر در بخــش حمل ونقل برون شــهري تعداد 
۴00 هزار کامیون تردد دارد که قریب به نیمي آن ها 
فرسوده تشخیص داده شده و نیم دیگر نیز در شرف 
فرسودگي است؛ چراکه عمري بالغ بر ۲0 سال دارند 
و این رقم براي خودروهاي سنگین بسیار زیاد است. 
وي خودروهاي ســنگین تازه نفس را نیز از درجه 
اعتبار ساقط دانست و اضافه کرد: با کمال تاسف باید 
گفت؛ خودروهاي ســنگیني که به تازگي وارد بازار 
حمل ونقل مي شوند نیز از درجه استاندارد جهاني 

ساقط هستند. 
این مقام مسئول افزایش سیستم هاي تک واحدي 
خودروهاي ســنگین را ضربه مهلکي به سیســتم 
حمل و نقل کشور دانست و افزود: منظور از سیستم 

تک واحدي این اســت که بســیاري از کامیون ها 
به جاي اینکه با یک شــرکت حمل ونقــل قرارداد 
داشته باشند و زیرنظر یک شرکت به فعالیت هاي 
خود ادامه دهنــد، به صــورت خودمالکي فعالیت 
مي کنند که ضرر و زیــان  زیادي را بــه رانندگان 
و مالــکان وســایل نقلیــه وارد مي ســازد و از 
ظرفیت هاي مفید خــود هیچ اســتفاده مفیدي 
نمي کنند؛ در همین راســتا در پایانه نسیم شــهر 
که محل بارگیري و حمل ونقــل خودروهاي باري 
سنگین اســت، حدود ۲30 شــرکت حمل و نقل 
 وجود دارد که از گنجایش آن ها هیچ اســتفاده اي 

نمي شود. 
وي ادامه داد: در سیستم تک واحدي بازار حمل ونقل 
اگر رانندگان با شرکتي قراردادي نداشته باشند، تا 

رسیدن به مقصد مورد نظر، باري براي حمل نخواهند 
داشت و به این ترتیب مجبور مي شوند مسیر را از یک 
طرف خالي طي  کنند که در راه برگشت بار مي زنند 
و این در حالیست که هربار سوخت گیري براي یک 
کامیون از پایتخت تا بندرعباس ۹00 لیتر گازوئیل 

تخمین زده مي شود. 
احمدي زاده بــا بیان این مطلب کــه صرفه جویي 
در مصرف ســوخت یک آرمان اجتماعي اســت، 
اذعــان داشــت: از آن جایــي که علاقــه زیادي 
به حفظ ســرمایه هاي ملــي دارم و عضو ســتاد 
مدیریت سوخت کشــور هســتم، باید اعلام کنم 
در بحث اجراي هدفمند کــردن یارانه ها با کمک 
و مســاعدت دوســتان تا حد زیادي توانسته ایم از 
 بحران ســوء مصرف سوخت کشــور جلوگیري به 

عمل آوریم.  او توضیح داد: در این رابطه مقرر شــد 
دولت تســهیلاتي در اختیار ما قرار دهد تا بتوانیم 
کامیون هاي جدید را وارد کنیم و نیز تســهیلاتي 
براي رانندگان در نظر گرفته شود تا قیمت قطعات 
ماشین هاي سنگین افزایش پیدا نکند اما متاسفانه 
قیمت قطعات پــس از مدت کوتاهي تــا ۵0 برابر 
افزایش پیدا کرد و در مقابل ارزش کرایه ها تنها مقدار 
کمي بالا رفت که در برابــر هزینه ها رقم فوق العاده 

ناچیزي محسوب مي شد. 
وي مشــکلات بخش حمل ونقل را نامحدود عنوان 
کرده و افزود: متاسفانه در حال حاضر نه تنها قیمت 
ســوخت افزایش پیدا کرده است؛ بلکه هزینه هاي 
 جاري عوارض هاي شــهرداري و مالیات بین ۲0 تا 

۵0 برابر شده است. 

رئیس سابق اتحادیه صنف موسسات و شرکت هاي حمل ونقل کالاي برون شهري خبر داد 

  ورود خودروهاي سنگین غیر استاندارد به بازار

مذاکرات لوزان چه تاثیري 
بر بازارهاي مختلف اقتصاد 
ایران مي گذارد؟ این سوالي 
است که در چند روز اخیر 
بــا آن روبه رو هســتیم و 
کارشناســان، فعالان بازار و تحلیل گران بازارهاي 

مختلف نیز در این مورد اظهارنظرهایي کرده اند. 
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي نیز درباره 
تاثیر تفاهم هســته اي لوزان بر بازار لوازم خانگي 
به »کســب و کار« گفت: آثار ایــن تفاهمنامه با 
تاخیر به این بازار مي رســد چراکه در ابتدا باید با 
کاهش قیمــت ارز و هزینه هاي تولیــد مواداولیه 
ارزان به دست تولیدکننده برســد تا قیمت تمام 
شــده لوازم خانگي کاهش یابد. ولي در میان مدت 
به طور قطع کاهش نرخ ارز و آرامش بازار باعث افت 

قیمت ها خواهد شد. 
به گفته محمــد طحان پور، برخلاف ســال هاي 
گذشــته هم اکنون مردم تنها نیاز واقعي خود را از 
بازار خریداري مي کنند و این موضوع باعث آرامش 
بازار و جلوگیري از سوءاستفاده برخي شده است. 
طحان پور تاکیــد کرد: با توجه به بهبود شــرایط 
اقتصادي و همچنین تفاهم لوزان در سال جاري، 
قیمت لوازم خانگي منطقي تر خواهد شــد و دیگر 

شاهد نوسان قیمتي نخواهیم بود. 

۹0 درصد تلویزیون هــاي بازار، تولید 
داخل است

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي، در ادامه به 
اهمیت تولیدات داخلي لوازم خانگي اشاره و اظهار 
داشــت: درحال حاضر۹0 درصــد تلویزیون هاي 
موجود در بازار از شرکت هاي معتبر داخلي هستند 
که این موضوع نشــان از آن دارد کــه قاچاق این 
محصول مقرون به صرفه نیست. وي با گلایه از اینکه 
حضور تولیدکنندگان زیاد در ســطح بازار باعث 
مي شود تا برخي بدون هیچ نظارتي اقدام به تولید 
محصولات بي کیفیت کنند، افزود: خوشــبختانه 
تاســیس یک واحد تولیدي تلویزیون ســرمایه 
زیادي را مي طلبد و همین موضوع باعث مي شود 
تا تولیدکننــدگان غیر معتبر به ایــن حوزه ورود 

پیدا نکنند. 
طحان پــور اضافه کرد: درحــال حاضر واحدهاي 
تولیدي بي کیفیت سهم زیادي از بازار لوازم خانگي 
را به خــود اختصاص داده اند بــه همین منظور از 
مردم درخواســت مي کنم از کالاهاي این واحدها 
استقبال نکرده و اقدام به خرید کالاهاي با کیفیت 
و داراي خدمات پس از فروش کنند.  به اعتقاد وي، 

ظرف یک یا دو ســال آینده واحدهاي تولیدي که 
توان رقابت کافي ندارند از بازار لوازم خانگي حذف 

خواهند شد. 

بازار لوازم خانگي فعــا بازاري باثبات 
است

محمد طحان پــور گفت: بــازار لوازم خانگي فعلا 
بازاري باثبات است. سال گذشته یک سال بسیار 
خوب براي بازار لوازم خانگي بود و اگرچه شــاهد 
رکود در بــازار بودیم اما این رکــود با آرامش توام 
بود و تا این لحظه ثبات و آرامش در بازار به ســال 
جاري هم سرایت کرده است. اکنون مردم تنها به 
خرید نیازشان مي پردازند که در این صورت بازار به 
سمتي درحال حرکت است که کالاهاي بي کیفیت 

از رده خارج خواهد شد. 

ضرورت بومي سازي تكنولوژي تولید
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي در ادامه 
به ضرورت بومي ســازي تکنولوژي تولید اشــاره 
کرده و به »کســب و کار« گفت: اما بومي ســازي 
تکنولوژي تولید در صنعــت لوازم خانگي، انتقال 
نسبي تکنولوژي هاي نوین و روز دنیا در این صنعت، 
ایجاد نسبي و محدود برند و شروع سرمایه گذاري 
در بخش تحقیق و توسعه و خدمات پس ازفروش، 

تولید بخش عمده اي از مواد اولیه، اجزا و قطعات، 
افزایش عمق ســاخت داخل، وجــود نیروي کار 
جوان، فعال و مســتعد و بازار مناسب در داخل و 
کشــورهاي همجوار و منطقــه از مزیت هاي این 
صنعت محســوب مي شــود.  طحان پور افزود: در 
هرحال صنعــت لوازم خانگي یکي از رشــته هاي 
شتاب دهنده توسعه صنعتي است، صنعتي متنوع با 
کاربرد هاي گوناگون که به صورت گسترده علاوه بر 
استفاده وسیع خانگي و تامین کننده نیاز ضروري 
و غیرقابل اجتناب خانواده ها، در بخش هاي اداري 
و تجاري کاربرد دارد و سهم بسیار وسیعي از بازار 
را به خود اختصاص داده است. از سوي دیگر براي 
صنایع فولاد، پتروشــیمي، مس و... ارزش افزوده 
ایجاد مي کند و ایجاد فضاي کســب و کار مطلوب 
براي تعالي و تکامل صنعت لوازم خانگي، به وجود 
آوردن شرایط مناسب براي سرمایه گذاري و توسعه 
واحد هاي صنعتي، بررســي قوانیــن و مصوبات 
مرتبط با تولید، تعرفه، تقویت بخش هاي تحقیق 
و توسعه و ارتقاي ســطح مدیریت در این بخش، 
توسعه و اســتفاده از تکنولوژي پیشرفته و جذب 
فناوري، تولید محصولات رقابتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي و توســعه صــادرات به عنوان 
مهم ترین مواردي است که در این بخش باید مورد 

توجه قرار گیرد. 

وجود کارت گارانتي جعلي تمام برندها 
در بازار

به گفته طحان پور، اکنــون کارت گارانتي جعلي 
تمام برندهاي شناخته شده در بازار وجود دارد اما 
اتحادیه اختیار قانوني لازم براي مقابله با این رویه 
را ندارد. درحال حاضر برخي کارگاه هاي زیر پله اي 
فاقد هویت و خدمات پس ازفروش که سهم چنداني 
از بازار ندارند به کارخانه ها ســفارش تولید با برند 
خود را مي دهند اما متاســفانه کســي پیگیر این 
اتفاقات نیســت.  رئیــس اتحادیه فروشــندگان 
لوازم خانگي اظهار داشــت: اکنون با ســه مشکل 
برندهاي اصلي، برندهاي تقلبــي و کالاي قاچاق 
روبه رو هســتیم که در این میــان قطعا موضوع 
برندهــاي تقلبي مي توانــد تولید کنندگان اصلي 
را مورد آزار قــرار دهد. زماني که نــرخ دلار ارزان 
بود تولید کنندگاني داشــتیم کــه به دنبال تولید 
جنس ایراني بودنــد و تولیدات خــود را به چین 
مي فرستادند و با برند ایراني وارد ایران مي کردند 
اما به گفته کارشناسان بســیاري از ناکامي ها در 
تولید دقیقا از زماني آغاز شــد که بــا افزایش نرخ 
دلار روبه رو شدیم که صدماتي به بخش تولید در 
کشور وارد کرد و یک باره باعث تضعیف این بخش 
 شــد و همین خلا باعث شــد تا قاچاقچیان کالا

 وارد میدان شوند. 

رئیس سابق اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي

قیمت لوازم خانگي منطقي تر مي شود
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

سگ من روی آب می دود
شكارچی پرنده سگ جديدی خريده بود، سگی كه ويژگی منحصر به فردی 
داشت. اين سگ می توانست روی آب راه برود. شــكارچی وقتی اين را ديد 
نمی توانست باور كند و خيلی مشتاق بود كه اين را به دوستانش بگويد. برای 
همين يكی از دوستانش را به شكار مرغابی در بركه ای در آن اطراف دعوت 

كرد.
او و دوستش شكار را شروع كردند و چند مرغابي شكار كردند. بعد به سگش 
دستور داد كه مرغابي هاي شكار شده را جمع كند. در تمام مدت چند ساعت 
شكار، ســگ روي آب مي دويد و مرغابي ها را جمع مي كرد. صاحب سگ 
انتظار داشت دوستش درباره اين سگ شــگفت انگيز نظري بدهد يا اظهار 

تعجب كند، اما دوستش چيزي نگفت.
در راه برگشت، او از دوستش پرسيد آيا متوجه چيز عجيبي در مورد سگش 

شده است؟
دوســتش پاســخ داد: آره، در واقع، متوجه چيز غيرمعمولي شدم. سگ تو 

نمي تواند شنا كند!
بعضي از افراد هميشــه به ابعاد و نكات منفي توجه دارند. روي وجوه منفي 
تيم هاي كاري متمركز نشويد. با توجه به جنبه هاي مثبت و نقاط قوت، در 

كاركنان و تيم هاي كاري ايجاد انگيزه كنيد.

راز موفقيت ژاپني ها
ژاپن؛ كشــور آفتاب تابــان محل طلوع 
موفقيت هاي كسب و كاري است اما اين 
فقط به دليل شانس و اقبال چشم بادامي ها 
نيست بلكه راز موفقيتشان دلايل عملي 
بي شماري دارد كه دانستنش جالب است. 
سختكوشــي يكي از ويژگي هاي رفتاري 
آنهاســت كه دليل اصلي پيشــرفت آنها 
مي شود. در ايران البته افراد سختكوش فراوانند اما تفاوتشان با ژاپني ها در 
اين است كه براي كار گروهي هيچ انگيزه اي ندارند و ترجيح مي دهند به 
تنهايي سنگ بزرگي را به دوش بكشند تا قدرتشان را به سايرين نشان دهند 
در صورتي كه همدلي و همكاري با ديگران با چاشني سختكوشي مسير را 
به حداقل مي رساند و از خستگي مي كاهد. گاهي برخورداري از هوش بالا 

آنقدر كه داشتن پشتكار و كارگروهي اهميت دارد ارزش ندارد. 
دومين دليل احترام به مشــتري اســت چيزي كه ما كمتر در ايران با آن 
برخورد مي كنيم و هميشه براي جبهه گيري در مقابل مشتري آماده ايم. 
حتما همه شما اين را تجربه كرده ايد كه اگر بيش از اندازه اجناس مغازه اي 
را زيرو رو كنيد صاحب مغازه با نگاهي خشــمگين با شما برخورد كرده و 
ديگر جرات پرسيدن قيمت را نداريد و از خير خريد در آن مغازه مي گذريد، 
البته مغازه دار ككش هم نمي گزد چون آنقدر روي هر جنسي سود مي كند 
كه برايش از دست دادن مشتري ای مثل شما اهميتي نداشته باشد. اما در 
عوض در ژاپن هرجا سر بزنيد در هر شغلي و منصبي كه افراد را ببينيد اگر 

مشتري باشيد به شما احترام مي گذارند و تعظيم مي كنند. 
ســومين دليل موفقيــت ژاپني ها خدمات پس از فروش شــان اســت. 
مشتري مداري شعار اصلي ژاپني ها در هر كاري است. اگرچه اين كشور از 
سنت هايش فاصله زيادي گرفته اما هنوز هم احترام گذاشتن به مشتري 

را فراموش نكرده اند.

كيمياي فروش
بحث فــروش، يكي از مواردي اســت كه هر چه از 
آن بگوييم كم اســت. زيرا پايه و بنيان هر تجارتي 
را تشــكيل مي دهد. كتابي را كه مي خواهيم براي 
شما معرفي كنيم از آن دسته كتاب هايي است كه 
به صورت بنيادي و اساسي، مشكلات فروشنده ها 
و بازاريابان را تحليل مي كنــد. بحث هاي پيچيده 
روان شناسي و اجراي آن در روابط تجاري با زباني 

ساده و البته كاربردي نوشته شده است.  
جفري گيتومر نويسنده اين كتاب در بخشي از مطالبش مي گويد: مردم 
دوست ندارند به آنان جنس فروخته شود، ولي عاشق خريد كردن هستند.  
و در جايي ديگر مي گويد: آگاهي داشتن از راه هاي جذب مشتري يكي از 
بهترين شيوه هاي پيشبرد امور است كه غالبا به آن توجهي نمي شود. فقط 

لازم است كه مهارت لازم در به كارگيري اين شيوه را به دست آوريد.
كيمياي فروش پر است از نكات و پرسش هاي كليدي كه در مواقع مختلف 
ممكن اســت با مشــتريان متفاوت با آن برخورد كنيد. نويســنده، خود 
پرســش هايي را مطرح مي كند كه در ملاقات با هر مشتري ممكن است 
چنين سوالي پرسيده شود، سپس در زمينه آن سوال، جواب هايي كاربردي 
ارائه مي دهد كه حس كنجكاوي هر خواننده اي را تحريك مي كند خواندن 

كتاب را تا آخر ادامه دهد. 
 اين كتاب كه توسط دكتر احمد روستا و رويا گذشتي ترجمه شده است، 
نه تنها براي فروشــندگان، بلكه براي هركســي كه مي خواهد در زندگي 

شغلي اش موفق باشد، مفيد خواهد بود. 
يكي از نكات جالب در اين كتاب، دسته بندي هاي آن است. به عنوان مثال 
در فهرست مطالب از 6بخش به عنوان بخش هاي اصلي آن نام برده شده 
و بخش آخر كه فوت كوزه گري نام دارد شماره شــش و نيم در مقابل آن 

درج شده است. 
پيدا كردن سرنخ هاي طلايي، پيشرفت هايي كه به رشد فردي مي انجامد، 
مهارت يابي گام به گام و چگونه مي توانيد نام خود را بر سر زبان ها بيندازيد 

از مهم ترين بخش هاي مربوط به اين كتاب است. 
به هر حال اگر شغل تان براي تان مهم است و دوست داريد موفقيت بيشتري 

در اين زمينه كسب كنيد، اين كتاب را بخوانيد. 

حکايت

مهارت

معرفي کتاب

كارفرمايان براي دعوت از متقاضيان اســتخدام به 
كار، روش هاي مختلفي در پيش مي گيرند.  گاه اين 
دعوت به صورت حضوري و شفاهي انجام مي گيرد، 
به طوري كه از شما دعوت مي شود تا درباره شرايط 
كاري، حقوق و مزايا، محل استخدام، تاريخ شروع به 
كار و ساعت هاي كاري با كارفرما يا فردي كه مسئول 
استخدام در آن شركت است، ديداري داشته باشيد 
و مذاكره كنيد يا گاه دعوتنامه هايي با ايميل يا پست 
پس از آگاهي از قبول شدن در مصاحبه براي شما 
ارسال مي شوند كه حاوي همان نكات مذكور است. 
با اين حال، استخدام شــما ممكن است منوط به 
شروطي مثل برگ تاييد سلامت جسمي يا رواني، 
تكميل دوره هــاي خاص آموزشــي مثل آموزش 
كامپيوتر، روابط عمومــي، برخورد با ارباب  رجوع و 
برگه تاييديه صلاحيت اخلاقي و شــغلي از سوي 
معرفان شما باشد كه بايد از پيش، براي تهيه آنها يا 

پذيرفتن آنها آمادگي داشته باشيد. 
مي توانيد با يك مشــاور كاريابي يا فــردي كه در 
كارهاي مختلف سررشــته دارد مشــورت كنيد و 
مزايا و معايب هر شغل را )در صورتي كه دو يا چند 
پيشنهاد كاري را در آن واحد دريافت كرده ايد( از او 
جويا شويد. به خاطر داشته باشيد كه تنها به حقوق 
پيشنهاد شده توجه نكنيد و عوامل ديگر همچون 
مزايا، بيمه، خدمات درماني، سرويس اياب و ذهاب، 
محل خدمت، زمان كار، شرايط كار و مهم تر از همه 

علاقه خودتان به كار را مد نظر قرار دهيد. 
اگر مي بينيد واقعا به كاري علاقه نداريد و با وجود 
قبول شــدن در مصاحبه و دعوت بــه كار در خود 
كشش يا علاقه لازم براي شروع به كار را نمي بينيد، 
آن را كنار بگذاريد. اگر در يك مصاحبه قبول شديد، 
مطمئنا با كمي تلاش در مصاحبه هاي كاري ديگر 

هم قبول خواهيد شد. 
يكــی از مشــكلات داوطلبــان اســتخدام يــا 
فارغ التحصيــلان جويــای كار می تواند همزمانی 
يا تقارن پيشــنهادهای مختلف كاری باشد كه از 
كارفرمايان مختلف يا مراكز مختلف اســتخدامی 
)در صورت قبول شــدن در مصاحبه آنان( دريافت 
می كنند. گاه نيز پيش می آيد كه با وجود دريافت 
دعوت به كار از يــك جا، منتظــر دريافت نتيجه 

مصاحبه مركز استخدامی يا كارفرمای ديگر هستيد 
و برای دادن جواب قطعی خود بــه كارفرمای اول 
محدوديت زمانــی داريد.  در چنيــن حالتی چه 
می كنيد؟ آيا پيشــنهاد كار اول را كنار می گذاريد 
و منتظر نتيجــه مصاحبه يــا مصاحبه های ديگر 
می مانيد؟ آيا مطمئن هستيد كه نتيجه مصاحبه های 
ديگر مثبت خواهد بود و شما پيشــنهادهای كار 

ديگری را در آينده دريافت خواهيد كرد؟
در صورتي كه مصاحبه ديگري در پيش رو داريد و 
حس مي كنيد با شركت نكردن در آن يك موقعيت 
شغلي ايده آل را از دست خواهيد داد، به راحتي اين 
مساله را با كسي كه پيشنهاد شغلي اول را به شما 

عرضه كرده در ميان بگذاريد و براي او توضيح دهيد 
كه براي انتخاب گزينه صحيــح به فرصت احتياج 
داريد.  در مواقعي كه چند پيشــنهاد كاري به شما 
مي شــود، هيچ چيز مطمئن تر از اعتماد به حس 
دروني خودتان نيست. اگر دودل هستيد، به فهرست 
اوليه آرمان هاي شغلي تان مراجعه كنيد و ببينيد در 
كدام شغل رضايت بيشتري خواهيد داشت. حسي 
كه در زمان انجام مصاحبه داشتيد نيز براي انتخاب 

گزينه صحيح موثر است. 
اگر پيشــنهادی را قبول می كنيد، می توانيد وارد 
مرحله بعــدی يعنی امضای قــرارداد كار، مذاكره 
)درباره ميزان دقيق حقوق، شرايط كار و مطالبات 

خودتان( و در نهايت اســتخدام شويد. اگر قصد رد 
كردن پيشنهاد يك كار را داريد، می توانيد با ارسال 
نامه يا ايميل، محترمانه تصميم خود را اعلام كنيد. 
از اين نامه يك نسخه كپی تهيه و آن را نزد خود نگه 
داريد؛ چرا كه ممكن است در آينده بخواهيد شغل 
خود يا كارفرمايتان را تغيير دهيد و بتوانيد اين نامه 
را به عنــوان يكی از مداركی كه همــراه خود برای 
اســتخدام مجدد می بريد، همراه داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد كه در صورت رد يك پيشنهاد، 
نامه ياد شده را در اسرع وقت برای آنها ارسال كنيد 
تا آنها نيز فرصت لازم برای دعوت از ديگر داوطلب ها 

را داشته باشند.

چگونه كار مورد علاقه خود را انتخاب كنيد؟

استراتژي مقايسه ذهني
دانستني

بانك گشاينده اعتبار
ممكن است اعتبار در فرض بسيار نادري به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش يابد. اثر اعتبار نسبت 
به بانك گشــايش كننده در اين فرض مي تواند 
تا حدود زيادي بــا فرضي كه اعتبــار به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش مي يابد، متفاوت باشد. 
اما به لحاظ نادر بــودن اين نوع اعتبــار و اينكه 
 قواعد متحدالشكل يوسي پي 600 نيز اصل را بر 
برگشــت ناپذير بودن اعتبار گذاشــته است، از 
پرداختن به آن خــودداري مي كنيم و به حالتي 
مي پردازيم كه متعهد به صورت برگشــت ناپذير 
يا همان الزامي براي بانك گشاينده پس از اينكه 
قبولي فروشنده را از بانك واسطه دريافت نمود، 
متعهد به پرداخت وجه اعتبار در زمان مقرر تا سقف 
مبلغي كه در اعتبار گشايش شده تعيين گرديده 
است مي باشد. البته پرداخت وجه منوط به انجام 
تعهدات از ســوي ذينفع در حدود شرايط اعتبار 
است. يعني تحويل اســناد حمل و بيمه و ساير 
مواردي كه در اعتبار شرط شده است. لذا با توجه به 
اينكه بانك گشايش كننده در مقابل ذينفع متعهد 
به پرداخت است، نامبرده مي تواند عليه آن بانك 
اقامه دعوا نموده و مبلغ اعتبار را با خسارات وارده 
در اثر عدم پرداخت وجه اعتبار بدون عذر قانوني 
مطالبه كند. پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود 
اين است كه بانك گشايش كننده در مقابل خريدار 
نيز متعهد مي شود يا به عبارت ديگر خريدار يا همان 
متقاضي اعتبار مي تواند الزام بانك را به پرداخت 
وجه اعتبار از مرجع صلاحيت دار درخواست كند؟ 
در پاســخ چنين مي توان گفت؛ با توجه به اينكه 
بانك گشــاينده به موقع اعتبار پرداخت نكرده، 
ممكن است خسارات غيرقابل جبراني به خريدار 
وارد شود. مطالبه خسارات وارده به خريدار از باب 
تسبيب امكان پذير است. اما در خصوص مطالبه 
اصل مبلغ بايد به اين نكته توجه كرد، آيا تعهد بانك 
گشــاينده در مقابل خريدار است يا اين تعهد در 
مقابل ذينفع به وجود مي آيد؟ با توجه به اينكه در 
واقع تعهد خريدار در مقابل فروشنده را كارسازي 
مي نمايــد و علي رغم اصل اســتقلال اعتبارات 
اسنادي پذيرش امكان طرح دعوي از سوي خريدار 
مغاير با اصول حقوقي نيست. اما شكي نيست كه 
ذينفع مي تواند به بانك گشاينده مراجعه كند و 

مبلغ اعتبار را مطالبه كند. 

حقوق کسب و کار آموزش

 زياد  ي د  وســت شــد  ن با كارمند  ان زير د  ست و 
همچنين فاصله گرفتن زياد   از آنها هر د  و تخريب 
كنند  ه است. شــما بايد   اول به فكر ايجاد   يك تيم 
منسجم باشيد   و حد   اعتد  ال را نگه د  اريد  . شايد   قبل 
از عهد  ه د  ار شد  ن چنين مسئوليتي، با همكارانتان 
بسيار صميمي بود  ه ايد  . اما اكنون وضعيت متفاوت 
است. تمركزتان فقط د  ر د  ستيابي به اهد  اف باشد  . 

با كسي رود  ربايستي ند  اشته باشيد  !
از همين روزهاي اول، ياد  تان باشد   د  اد  ن قول هايي 
كه نتوانيــد   آنها را عملي كنيــد  ، عواقب بد  ي به 
همراه خواهد   د  اشت. د  ر اين صورت كارمند  انتان 
روي شما حساب نخواهند   كرد  . يكی از بزرگ ترين 
اشتباهات مد  يران تازه كار اين است كه د  ر ماه های 

اوليه كار به د  نبال تغيير همه افراد   و همه عناصر 
د  ر سازمان خود   هستند  . د  قت كنيد   كه از حيطه 
وظايف خود   خارج نشــويد  . زيــرا همانطور كه 
كارمند  ان شما تحت نظارت شما هستند  ، شما هم 
تحت نظارت مد  ير د  يگري هستيد  . پس مراقب حد   

و حد  ود  ها باشيد  .
به ياد   د  اشــته باشــيد   كه شــما قد  رت انتقاد   از 
كارمند  انتان را د  اريد  . پس د  ر مواقعي كه اشتباهي 
د  ر كار آنها مي بينيد   از تذكر د  اد  ن و انتقاد  ، اجتناب 
نكنيد  . زيرا د  ر آخر كار، شــما بايد   جوابگو باشيد  . 
البته مد  يران هم نياز به مد  يريــت د  ارند  ، به ويژه 
اگر به تازگی وارد   حوزه كاری خود   شــد  ه باشند  . 
هيچگاه تلاش نكنيــد   كه همــه راهنمايی ها و 

پشــتيبانی ها را به تنهايی انجــام د  هيد  ، چون 
شكســت می خوريــد  . مي توانيد   از يــك مد  ير 
كاركشــته د  ر مواقع مختلف كمــك بگيريد  . از 
تمركز روي پروژه هاي خُــرد   اجتناب كنيد  ، زيرا 
كارمند  ان اين وظيفه را به د  وش مي كشند  . بهتر 
است تمركزتان بر مسائل كلاني باشد   كه د  ر حيطه 

مد  يريتي شماست.

چگونه یک مدیر کمتر اشتباه کند

درباره آنچه كه مي خواهيد و چيزهايي كه بين شما و 
آن فاصله مي اندازند، بينديشيد: در ذهن تان تا نقطه 
مطلوب برويد و برگرديد! اين اســتراتژي مقايسه 

ذهني ناميده مي شود. 
تصور كنيد در زمان دســتيابي بــه هدف تان چه 
احساســي خواهيد داشــت. تا جايي كه مي شود 

آن را در ذهن تان روشن و روشــن تر تصوير كنيد. 
سپس متوجه موانعي شــويد كه در بين راه  به آنها 
برخواهيد خورد. مثلا اگر دوست داريد شغلي بهتر 
و با درآمد بالاتر به دست آوريد، بايد با تخيل درباره 
احساس غرور و لذتي كه از پذيرفتن يك پيشنهاد 
شغلي فوق العاده از سازماني برجسته به شما دست 

مي دهد، شروع كنيد. سپس مي توانيد به چيزهايي 
كه بين شما و آن پيشنهاد مطبوع فاصله انداخته اند 
فكر كنيد؛ مثلا كمبود مهارت هــا. آيا توجه به اين 
موضوع باعث نمي شــود كه شما روزمه تان را كمي 

بهبود بدهيد؟
خيال پــردازي دربــاره اينكــه گرفتــن آن 

شــغل چقــدر خــوب خواهــد بــود، مي تواند 
 خيلي لذت بخش باشــد اما شــما را به ســرمنزل 

مقصود نمي رساند. 
تكنيك مقايســه ذهني آرزوها و خيالات شما را با 
متمركز كردن تان بر آنچه براي رسيدن به آنها مورد 

نياز است، به واقعيت تبديل مي كند.


